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Vážení čtenáři,

Obsah

podzimní vydání našeho maga-
zínu odchází do tiskárny v  době, 
kdy epidemiologická situace vy-
volaná druhou vlnou šíření no-
vého koronaviru omezuje náš 
každodenní život v  mnoha jeho 
aspektech. Logicky se dotýká také 
našich pracovních životů. Přesto se 
musíme s  radikálně novou situací 
vyrovnat a  jako společnost odpo-
vědná za dodávky kvalitní pitné 
vody pro více než jednoho milionu 
lidí v  Moravskoslezském, ale také 
Olomouckém kraji, stejně jako za 

odvádění a čištění vody odpadní pro půl milionu lidí, zajistit služby 
v odpovídající kvalitě pro všechny naše zákazníky. 

Poděkování si zaslouží všichni moji kolegové v SmVaK Ostrava, 
neboť pouze díky jejich pracovnímu nasazení a  schopnostem se 
nám to daří. Odběratelé nijak nepocítili, že jsme museli přijmout 
řadu organizačních, personálních nebo provozních opatření, aby-
chom učinili svým úkolům za dost a potvrdili pozici spolehlivého 

dodavatele kvalitních služeb. Jsem na to hrdý, protože jsme museli 
řešit řadu situací, které pro nás byly naprosto nové.

Na dalších stránkách časopisu si můžete přečíst, že nám situace 
těch, kterých se epidemie nového typu koronaviru dotýká nejvíce, 
není lhostejná a pomáháme – třeba dobrovolníkům z organizace 
ADRA, ale nejen jim. Stejně tak jsme nepřestali v náročných dobách 
podporovat obecně prospěšné aktivity neziskových organizací 
v  regionu, byť se často již připravené projekty musely v průběhu 
času modifikovat tak, aby mohly proběhnout i  v  nelehké době, 
nebo dokonce během nouzového stavu vyhlášeného vládou.

Ani v  roce poznamenaném výjimečností koronavirového sta-
vu jsme nezastavili investice do obnovy naší infrastruktury, které 
každoročně zvyšujeme. Jsem rád, že se nám podařilo vybudovat 
dvě nové čistírny odpadních vod – v  Dobroslavicích a  Doubravě 
– a uvést je před koncem letošní stavební sezóny do zkušebního 
provozu. Také o těchto dvou stavbách, ale i řadě jiných investičních 
projektů si můžete přečíst na dalších stranách.

Přeji Vám pevné zdraví a klidné podzimní dny.
 Ing. Anatol Pšenička
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Aktuálně

Zákaznická centra a obchodní místa 
uzavřena kvůli covidu

Odečty vodoměrů ve změněném režimu

Pro osobní kontakt se zákazníky byly uzavřeny stejně jako na jaře při 
první vlně šíření nového typu koronaviru také oddělení vyjadřování 
a pokladna v sídle společnosti. Centrální sklad materiálu ve Frýdku-
-Místku pozastavil prodej fyzickým osobám a nakupovat mohou pouze 
živnostníci a firmy. 

Kvůli nepříznivé epidemiologické situaci 
bylo z preventivních důvodů vedením společ-
nosti rozhodnuto o tom, že od 26. října bude 
omezen osobní kontakt zaměstnanců s veřej-
ností. Z tohoto důvodu byla do odvolání uza-
vřena obchodní místa a zákaznická centra. Pro 
fyzický kontakt bylo uzavřeno také oddělení 
vyjadřování. Pozastaven byl také prodej vodá-
renského materiálu z centrálního skladu ve 
Frýdku-Místku fyzickým osobám. Zároveň je 
připravena řada variant, jak je možné vyřizo-
vat požadavky bez nutnosti navštívit pracovi-
ště vodárenské společnosti. Odběratelé mo-
hou využít posílených služeb zákaznické linky, 
komunikovat je možné prostřednictvím spe-

ciálních aplikací na www.smvak.cz nebo 
e-mailem.

„Z preventivních důvodů a s ohledem na ne-
příznivou epidemiologickou situaci v šíření ne-
moci COVID-19, která vedla k vyhlášení nouzo-
vého stavu a řadě omezení pro každodenní život 
v naší zemi, jsme se rozhodli stejně jako na jaře 
eliminovat riziko jejího šíření a uzavřít místa, kde 
se odběratelé nejčastěji setkávají s našimi za-
městnanci. Prioritou pro nás i v této náročné 
době zůstává, abychom co nejméně omezovali 
zákaznický komfort. Proto je připravena řada 
dalších možností, jak s námi mohou lidé komu-
nikovat a vyřídit své záležitosti,“ říká generální 
ředitel SmVaK Ostrava Anatol Pšenička.

Jak vyřizovat své požadavky:

•  Bezplatná zákaznická linka 800 292 400 je 
v provozu v pracovní dny od 7:30 do 20:00. 
Linka je technicky a personálně posílena, 
aby byly bez problémů plněny požadavky 
zákazníků. Bezplatná poruchová linka 800 
292 300 zůstává v provozu non stop.

•  Zřídili jsme speciální emailovou schránku 
zakaznickesluzby@smvak.cz, kam se mo-
hou lidé obracet se svými požadavky. Dále 
zůstává v provozu také emailová schránka 
smvak@smvak.cz. 

• Oddělení vyjadřování bylo uzavřeno pro 
osobní kontakt s veřejností. Lidé mohou 
nahlásit požadavek prostřednictvím inter-
netových stránek vyjadrovani.smvak.cz, 
nebo přes bezplatnou linku 800 292 400. 
Požadavky budou přesměrovány ze zákaz-
nické linky k technikům oddělení vyjadřo-
vání, kteří budou do tří dnů kontaktovat 
zákazníka, s nímž příslušnou záležitost vy-
řeší.

•  Pokladna v sídle společnosti v Ostravě – 
Mariánských Horách je pro veřejnost uza-
vřena. Lidé mají možnost realizovat platby 
bezhotovostním platebním stykem.

• Prodej vodárenského materiálu v centrál-
ním skladu ve Frýdku-Místku byl do odvo-
lání pozastaven pro fyzické osoby.

•  Služby vodárenské společnosti lze dále ob-
jednávat přes nabidkasluzeb.smvak.cz. 

• Důležité formuláře a dokumenty jsou pro 
zákazníky připraveny ke stažení na interne-
tových stránkách www.smvak.cz, sekce Zá-
kazníci, podsložka Dokumenty ke stažení.

Společnost VodoTech, která odečítá prostřednictvím online terminálů 
vodoměry pro SmVaK Ostrava především v okresech Nový Jičín, Opava, 
Karviná, Frýdek-Místek a v okrajových částech okresu Ostrava, v sou-
vislosti s nepříznivou epidemiologickou situací změnila stejně jako na 
jaře způsob zjišťování spotřeby vody. 

Společnost se rozhodla pozastavit fyzic-
ké odečty v domácnostech svými pracov-
níky a preferuje jiné formy hlášení spotřeby 
pitné vody. Cílem preventivního kroku je 
eliminovat riziko šíření nemoci a chránit 
zaměstnance i odběratele.

„Z preventivních důvodů jsme se s ohle-
dem na minimalizaci potenciálních rizik roz-

hodli, že naši zaměstnanci nebudou vstupo-
vat do domácností odběratelů. Stejně jako na 
jaře budeme preferovat řešení, při kterém 
kontaktujeme odběratele telefonicky s žádos-
tí, aby nahlásili stav vodoměru. Údaj násled-
ně zpracujeme v naší databázi. Dalšími mož-
nostmi pro nahlášení stavu vodoměru je 
telefonicky na bezplatné zákaznické lince 

800 292 400 nebo elektronicky na adresách 
nabidkasluzeb.smvak.cz a www.vodotech.cz. 
Jako odpovědný zaměstnavatel musíme 
chránit před riziky naše zaměstnance, jejichž 
zdraví je pro nás prioritou. Stejně tak chceme 
vyjít vstříc odběratelům, kteří v současné cit-
livé době mohou negativně vnímat návštěvy 
ve svých domácnostech,“ říká ředitel společ-
nosti VodoTech Radek Kaňok.

Zjišťování stavu vodoměrů se ve většině 
případů provádí čtyřikrát ročně podle 
schváleného harmonogramu, o němž jsou 
odběratelé v dané lokalitě předem infor-
mováni.
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Dobroslavice mají novou čistírnu  
a zmodernizovanou kanalizaci
Zhruba 93 milionů korun investovaly SmVaK Ostrava do komplexního 
odvádění a čištění odpadních vod v obci nad Hlučínským jezerem 
(Štěrkovnou).

Do zkušebního provozu bude uvedena čistír-
na odpadních vod vybudovaná v uplynulých 
dvou letech s kapacitou 800 ekvivalentních 
obyvatel. Komplexní modernizací a částeč-
nou dostavbou prošla také jednotná kanali-
zační síť, která byla vybudována před šedesá-
ti lety, v některých lokalitách dokonce ještě 
dříve. Díky tomu může odpovídajícím způso-
bem likvidovat odpadní vody zhruba 70 % 
nemovitostí v obci, které byly doposud napo-
jeny na čtyři kanalizační výusti bez následné-
ho čištění. To bylo zajišťováno individuálně 
žumpami nebo septiky.

Náročná stavba
„Odvádění odpadních vod z jednotlivých částí 
obce je řešeno vzhledem ke složité konfiguraci 
terénu a náročným spádovým podmínkám sys-
témem gravitačního odvádění odpadních vod 
do kanalizačních čerpacích stanic. Odtud jsou 
čerpány do gravitační kanalizace a odváděny 
do čistírny odpadních vod. Realizované technic-
ké řešení se snažilo v maximální možné míře 
využít stávající jednotné kanalizace tak, aby 
nedocházelo ke zbytečnému omezení majitelů 
jednotlivých nemovitostí stavební činností,“ říká 
ředitel kanalizací SmVaK Ostrava Jan Tlolka.

Kanalizace v některých částech obce byla již 
tak poškozena, že bylo nezbytné tyto úseky 
komplexně rekonstruovat, což si vyžádalo 
větší stavební zásahy. Kanalizační síť byla také 
doplněna o nové úseky s odlehčovacími 
komorami. Technicky nevyhovující a zastaralé 
revizní šachty byly nahrazeny novými. „V části 

ulic Přerovská, U břízek a Na Výsluní byla vybu-
dována nová splašková kanalizace. Aby bylo 
možné zajistit vzhledem k nepříznivým spádo-
vým podmínkám odvádění odpadních vod 
z celé obce do nové čistírny odpadních vod, byly 
během stavby vybudovány tři nové kanalizační 
čerpací stanice,“ vysvětluje Tlolka.

Celkem si rekonstrukcí nebo dostavbou pro-
šlo 1572 metrů gravitační kanalizační sítě 
a 531 metrů výtlaků. Nová mechanicko-bio-
logická čistírna odpadních vod byla vybudo-
vána v jihozápadní části obce. V místech 
zakončení stávající kanalizace výustními 

objekty byly vybudovány tři odlehčovací 
komory. Čistírna byla vyprojektována s dosta-
tečnou kapacitou, aby se na ní mohly připo-
jovat další domácnosti.

Investujeme odpovědně
„V uplynulých týdnech jsme spustili do zkušeb-
ního provozu novou čistírnu odpadních vod 
v Doubravě na Karvinsku, kde do té doby zhru-
ba 500 obyvatel odvádělo odpadní vody před-
čištěné žumpami a septiky do kanalizačních 
výustí. Čistírnu a související kanalizační infra-
strukturu za 32 milionů korun jsme navíc vypro-
jektovali tak, že má dostatečnou rezervu pro 
napojení dalších domácností v případě, že by 
došlo v lokalitě ke stavebnímu rozvoji. 

V případě Dobroslavic ležících nad atraktivní 
a navštěvovanou lokalitou Hlučínského jezera, 
které teď mimo jiné prochází dlouho očekáva-
nou a plánovanou miliardovou sanací, jsme 
investovali dokonce ještě třikrát více než 
v Doubravě. Je to náš příspěvek pro zvýšení kva-
lity života lidí v obou lokalitách, stejně jako 
důkaz odpovědného přístupu k životnímu pro-
středí, přičemž ohledy na jeho úroveň jsou pro 
nás při každodenní činnosti zásadní. 

Tyto stavby jsme financovali z vlastních zdrojů 
bez jakýchkoliv dotačních prostředků. I to je 
třeba zmínit jako poznámku do často neracio-
nální a populistické debaty o výši vodného 
a stočného v naší zemi a údajně neodpověd-
ných vodárenských společnostech, které se honí 
za ziskem a nestarají se odpovídajícím způso-
bem o infrastrukturu. Tyto stavby jsou jasnou 
ukázkou toho, že tato kritika nemusí být opráv-
něná,“ říká generální ředitel SmVaK Ostrava 
Anatol Pšenička.

Aktuálně
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Pomáháme organizaci ADRA

Pomoc vodárenské společnosti směřuje k dobrovolníkům, kteří během 
nouzového stavu vyvolaném pandemií COVID-19 pomáhají potřebným 
se zajištěním základních potřeb.
Dobrovolnická centra ADRA opět zorgani-
zovala pomoc lidem v karanténě nebo těm, 
kteří byli pozitivně testováni na přítomnost 
nového typu koronaviru. Stejně tak, jako 
tomu bylo v  jarních měsících, kdy byl 
vyhlášen nouzový stav nesoucí s sebou 
řadu omezení kvůli první vlně šíření nemo-
ci COVID-19, se i teď na podzim dobrovol-
níci organizace ADRA vydávají do terénu. 
Nakupují lidem, kteří si nezbytné potraviny, 
léky či hygienické potřeby nemohou z řady 
důvodů zajistit sami. Podpora je cílena těm, 
kteří jsou současnou situací nejohroženější, 
tedy především nemocným COVID-19  
a lidem v karanténě. ADRA na projektu 
spolupracuje s Českým červeným křížem. 
Dobrovolníci také pomáhají v organizacích, 
které mají z důvodu kritické epidemiologic-
ké situace nedostatek personálu. Dobro-
volnickému centru ADRA ve Frýdku-Místku 
se rozhodla pomoci také společnost 
SmVaK Ostrava.

„Dobrovolníci vyrážejí do terénu a je nezbyt-
né, aby byli vybaveni ochrannými prostředky, 
které na jednu stranu minimalizují riziko 

nákazy u nich samotných, na straně druhé 
eliminují možnost onemocnění těch, kterým 
pomoc přinášejí. Proto jsme se rozhodli pro 
ně zajistit šité roušky, respirátory typu FFP2 
nebo dezinfekční prostředky s dávkovači, aby 
je mohli použít přímo v terénu. Chceme uká-
zat, že se nestaráme v nouzové době pouze 
sami o sebe. I pro nás přináší současná situa-
ce řadu výzev, abychom minimalizovali rizika 
přenosu onemocnění mezi našimi zaměst-
nanci a zajistili bezproblémové dodávky pit-
né vody stejně jako odvádění a čištění vody 
odpadní pro všechny odběratele ve vysoké 
kvalitě a spolehlivosti. Vážíme si aktivit orga-
nizace ADRA a jsem přesvědčen, že naše pod-
pora směřuje do správných rukou. V pomoci 
budeme dále pokračovat,“ říká generální 
ředitel SmVaK Ostrava Anatol Pšenička. 

Velké poděkování vyjádřil vedoucí Dobro-
volnického centra ADRA ve Frýdku-Místku 
Stanislav Staněk. „Vážíme si podpory Severo-
moravských vodovodů a kanalizací Ostrava. 
Umožňuje nám vybavit dobrovolníky pro 
jejich činnost v době, kdy je třeba se dobře 
chránit při nákupu a donášce základních 

potravin a léků lidem, kteří jsou COVID-19 
pozitivní nebo se ocitli v karanténě. Je pro nás 
povzbuzující, že ani jiným lidem a organiza-
cím není tíživá situace potřebných lhostejná,“ 
uvedl Staněk.

Aktuálně
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Region

Vydatné deště vodaři zvládli
Vytrvalé a vydatné deště, které v polovině října trápily východ naší 
země, prověřily také připravenost SmVaK Ostrava. V terénu byli, v sou-
vislosti s dešti a jejich následky, zaměstnanci Ostravského oblastního 
vodovodu, útvaru vodovodů i útvaru kanalizací. 

Úpravny situaci zvládli
Centrální zdroje (Morávka, Šance, Slezská 
Harta – Kružberk) v Beskydech a podhůří 
Jeseníků vydatné deště zcela naplnily. Do-
staly se výrazně nad úroveň zásobních pro-
storů a do vodních toků pod nimi směřo-
valo v době nejvydatnějších srážek několik 
desítek kubíků vody za sekundu. Všechny 
tři centrální úpravny společnosti SmVaK 
Ostrava si se situací ve zdrojových údolních 
nádržích poradily bez výraznějších problé-
mů. „S ohledem na vysoké přítoky jsme oče-
kávali zvýšený zákal v surové vodě. Nicméně 
včasnou manipulací a zvolením nejvhodněj-
ších odběrových horizontů na přehradách 
jsme tuto skutečnost do značné míry elimi-
novali. Upravili jsme tomu odpovídajícím 
způsobem dávky chemikálií v procesu úpravy 
vody a naše centrální provozy se se situací 
vypořádaly bez větších problémů,“ říká ředi-
tel Ostravského oblastního vodovodu Jiří 
Komínek.

Komplikace v Oderských vrších
Komplikovanější byla situace u lokálních 
zdrojů. Zdroj ve Lhotce pod Ondřejníkem 
musel být kvůli zakalenému přítoku  
14. října krátkodobě odstaven. Stejně tak 
musel být ve stejný den odstaven povrcho-
vý zdroj Rohovec na Třinecku, zásobující 
standardně část Jablunkova. Zásobování 
obyvatel nebylo díky manipulacím na síti 
a na ostatních zdrojích omezeno. Krátko-
době byl přerušen provoz také u jednoho 
z vrtů dodávajících pitnou vodu pro město 
Odry na Novojičínsku.

Nejhorší situaci bylo nezbytné řešit v Oder-
ských vrších v obci Klokočůvek. Voda je do 
úpravny vody jímána ze studny. Jedná se 
o infiltrovanou vodu z blízkého toku Čermná 
– přítoku Odry. Říčka se vylila z koryta 
a studna byla znečištěna povrchovou vodou. 
Suterén a částečně přízemí čerpací stanice 
byly zaplaveny, stejně jako elektroarmatury. 
„Z preventivních důvodů jsme odstavili také 
trafostanici sloužící k napájení čerpací stanice, 
i když k zaplavení nakonec nedošlo,“ vysvětlu-
je Komínek. 

Dodávky bez přerušení
Z úpravny vody se voda standardně čerpá 
do akumulace pro blízký Klokočůvek, ale 
také pro Spálov a Luboměř na náhorní plo-

šině Oderských vrchů. Kvůli zákalu ale ne-
bylo možné vodu čerpat a zásobování mu-
selo být řešeno navážením pitné vody 
cisternami. „Pro obce Spálov a Luboměř byla 
dodávka odběratelům zajištěna bez omeze-
ní. Nikdo z nich jakýkoliv problém nezaregis-
troval. Pro nás to znamenalo nasazení dvou 
cisteren, jedné z Bílovce a jedné z Nového Ji-
čína, jimiž jsme z Fulneku a Oder naváželi 
dvanáct hodin denně potřebný objem vody 
do obcí, kde se průměrná denní spotřeba po-
hybuje kolem 230 kubíků,“ vysvětluje ředitel 
vodovodů SmVaK Ostrava Milan Koníř.

V obci Klokočůvek bylo dodávku pitné 
vody nezbytné odstavit 14. října v devět 
hodin ráno a zásobování bylo zajištěno 
voznicemi. Hned po opadnutí vody se za-
čalo pracovat na obnově dodávky z Úprav-
ny vody Klokočůvek a na zprovoznění ATS 
pro tuto obec. „Po opadnutí povodňové vlny 
bylo nezbytné studnu vyčistit, dezinfikovat 
a provést vzorky, zda voda kvalitativně spl-
ňuje dané parametry, aby mohla být opět 
využita pro zásobování daných lokalit. Ze 
zatopeného objektu jsme odčerpali vodu, 
demontovali zatopenou elektrovýzbroj a od-
vezli ji na repasi do společnosti MSA do Dol-
ního Benešova. O několik centimetrů jsme se 
naštěstí vyhnuli zatopení rozvaděčů,“ vysvět-
luje Komínek. 

Celý systém se po zprovoznění vodního 
zdroje, úpravny vody a všech navazujících 
zařízení podařilo zprovoznit po obdržení 
vyhovujících výsledků laboratorních rozbo-
rů do standardního automatizovaného 
režimu v neděli 18. října těsně po poledni. 
Povodňovou situaci bylo nezbytné řešit také 
ve Velkých Hošticích u Opavy, kde došlo  
14. října k zatopení jedné ze studní povrcho-
vou vodou z přilehlých polí. Ta musela být 
odstavena z provozu. Z hlediska potřebné-



7Podzim 2020

Region

ho množství surové vody pro blízkou úprav-
nu vody k omezení nedošlo, v záloze bylo 
využití pitné vody ze systému Ostravského 
oblastního vodovodu. Konkrétně z vodoje-
mu v opavské části Kateřinky.

Problémy kanalizací a čistíren
S řadou potíží v souvislosti s velkou vodou 
se museli vypořádat také zaměstnanci ka-
nalizačních sítí a čistíren odpadních vod. Po 
vytrvalých deštích byly u kanalizačních sítí 
prakticky všude využity odlehčovací komo-
ry, kanalizační čerpací stanice byly v provo-
zu při maximálním vytížení, většina z nich, 
v případě, že to bylo možné, také odlehčo-
vala, některé musely být na krátkou dobu 
odstaveny z provozu. Odlehčovací komory 
byly v provozu také u všech čistíren odpad-
ních vod, kde jsou k dispozici.

14. října ráno bylo zahlceno odtokové po-
trubí v areálu čistírny odpadních vod v Pas-
kově, voda vyvěrala na povrch a zatápěla 
provozní budovu. Zaměstnanci čistírny 
odpadních vod Havířov se měli problém 
dostat do práce, protože obvykle málo 
vodný potok zaplavil přístupovou komuni-
kaci. Zaměstnanci tak museli vzdálenost 
překonávat ve velkých kanalizačních au-
tech. Řada čerpacích stanic musela kvůli 
zatopení omezit svůj provoz.

Na Novojičínsku se objevily největší pro-
blémy u čistírny odpadních vod pro město 
Odry, kde řeka dosáhla třetího povodňové-
ho stupně. Byl omezen přítok do čistírny 
a provoz byl držen 14. října v udržovacím 
režimu. V opavské části Vávrovice bylo nut-
né odstavit z provozu čerpací stanici do 
čistírny, kam se vracela voda z řeky. K čistír-
ně odpadních vod ve Velkých Hošticích byl 
omezen kvůli vylité vodě příjezd.

Riziková situace v Opavě
Omezen byl nátok také do čistírny odpad-
ních vod v Opavě. Řeka Opava protékající 
ve městě za čistírenským provozem dosáh-
la 14. října třetího povodňového stupně 
a v čistírenském provozu byl nezbytný po-

hotovostní zásah, protože docházelo ke 
zpětnému nátoku vody kolem objektu 
hradítka odtoku z dešťové zdrže a zaplavo-
vání dolní části čistírny kolem usazovací 
nádrže. Hrozilo také zatopení kalové čer-
párny. Bylo nezbytné odstavit přítok do 
čistírny a pytlovat v okolí objektu odtoku 
z dešťové zdrže. Za pomocí čerpadel se 
také čerpala voda do odtoku. K obnovení 
regulovaného nátoku do čistírny v objemu 
zhruba 300 litrů za sekundu mohlo dojít až 
v půl desáté večer. Řeka začala následně 
klesat.

Odstaveny byly 14. října odpoledne také 
čistírny odpadních vod ve Velkých Hošti-
cích, Sudicích a Vávrovicích kvůli vysokým 
hladinám v recipientech, v důsledku čehož 
docházelo k jejich zpětnému zatápění. 

„Všichni zaměstnanci, kteří byli ve dnech, kdy 
jsme museli řešit důsledky přívalových dešťů 
a lokálních povodní v terénu, si zaslouží po-
děkování za mimořádné nasazení v nepřízni-
vých klimatických podmínkách. Díky tomu se 
nám podařilo situaci zvládnout tak, že naši 
odběratelé nijak nezaznamenali, že jsme v te-
rénu museli provádět desítky operativních 
zásahů, aby naše služby nebyly nijak omeze-
ny. To se nám podařilo a velmi si práce svých 
kolegů cením,“ říká generální ředitel SmVaK 
Ostrava Anatol Pšenička.
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Po úspěšném jarním i loňském podzimním kole odstartovalo na začátku 
listopadu v Moravskoslezském kraji další kolo koordinovaných vývozů 
žump a septiků z domácností, které nejsou napojeny na veřejnou kana-
lizaci a čistírnu odpadních vod.

Na jaře bylo během této akce vyvezeno 
122 aut naplněných odpadní vodou. Nejví-
ce – šedesát – jich bylo z Havířovska (okra-
jové části města a okolí vodních nádrží Žer-
manice a Těrlicko). Do čistírny odpadních 
vod pro Frýdek-Místek bylo především 
z Podbeskydí vyvezeno 20 aut, na Opavsku 
se jednalo o 16 vozů. 

Během prvního kola akce, která proběhla 
loni na podzim, a následně do konce roku 
bylo z domácností, které nejsou připojeny 
na kanalizaci pro veřejnou potřebu a čistír-
nu odpadních vod, vyvezeno 1654 metrů 
krychlových odpadních vod. Pro představu 
– zhruba 170 zcela naplněných aut s obje-
mem 10 metrů krychlových. SmVaK Ostrava 
rozdělily v minulosti oblast své působnosti 
do dvanácti tras, na které budou ve vybra-
ných dnech přiděleny kanalizační vozy zajiš-
ťující vývozy žump a septiků. V případě, že 
to bude technicky možné, se lidé mohou 
domluvit (například v rodině, sousedící 
domy v ulici…) a díky sdíleným vývozům 
ušetřit peníze. Startovalo se 4. listopadu na 
Novojičínsku a Frýdecko-Místecku, poslední 
trasa přišla na řadu 19. listopadu v části Kar-
vinska.

Jak likvidovat odpadní vodu
Odpadní vody z domácností, které nejsou 

napojeny na kanalizaci pro veřejnou potře-
bu, je nezbytné likvidovat odpovědně 
k životnímu prostředí a také s dodržením 
všech pravidel, která udává přísná legislati-
va. Veřejné instituce navíc deklarují zvýše-
nou přísnost při kontrole jejího dodržování. 
SmVaK Ostrava pro jaro opět připravily fle-
xibilní systém, jak efektivně, pohodlně a za 
odpovídající cenu pomoci lidem, jejichž 
nemovitosti nejsou napojeny na kanalizaci 
pro veřejnou potřebu. 

„První koordinovanou akcí jsme před rokem 
reagovali na naši diskuzi se zástupci měst 
a obcí, z níž vyplynulo, že vlastníci nemovitos-
tí nenapojených na kanalizaci pro veřejnou 
potřebu, si často nevědí rady s tím, jak správně 
a legálně odpadní vody likvidovat. Od té doby 
proběhla úspěšně dvě kola a zaznamenali 
jsme pozitivní reakce ze strany lidí v regionu 
i zástupců municipalit. Proto jsme se rozhodli 
v akci pokračovat a rozčlenili jsme region do 
logických tras, podle nichž budeme ve vybra-
né dny připraveni reagovat na požadavky 
místních. Systém jsme navíc připravili tak, že 
v případě, kdy se lidé – například sousedé - 
v některé z obcí domluví, že mají o vývoz 
žump nebo septiků zájem, ušetří za dopravu, 
jejíž náklady budou navzájem sdíleny. Chce-
me mít dlouhodobě připravený systém, jak 
lidem pohodlně a za odpovídající cenu pomo-
ci v případě, že jejich nemovitosti nejsou napo-
jeny na kanalizaci. Samozřejmě, vývozy žump 
a septiků jsou součástí naší každodenní práce 
i v jiných částech roku,“ říká generální ředitel 
SmVaK Ostrava Anatol Pšenička.

Pozor na postih
Mezi lidmi stále panují značné nejasnosti 

týkající se toho, jaké požadavky klade na 
fyzické i právnické osoby zákon v oblasti 
zneškodňování a likvidace odpadních vod. 
Danou problematiku řeší tzv. vodní zákon, 
který ukládá všem majitelům povinnost 
zajistit zneškodňování produkovaných 
odpadních vod v souladu s podmínkami 
vydanými příslušným vodoprávním úřadem 
a platnou legislativou.

„Za standardní povolené zneškodňování 
odpadních vod je považováno napojení 
nemovitosti prostřednictvím kanalizační pří-
pojky do kanalizace pro veřejnou potřebu, 
která může být splašková (splaškové odpadní 

vody) nebo jednotná (splaškové odpadní vody 
a dešťové odpadní vody),“ říká ředitel kanali-
zací SmVaK Ostrava Jan Tlolka. Druhým způ-
sobem, jak povoleným způsobem likvidovat 
odpadní vody, je využít k tomu určeného 
vodního díla. V daném kontextu jde přede-
vším o domovní čistírny odpadních vod.

Především v menších obcích a rozptýlené 
zástavbě je dalším způsobem možné likvi-
dace odpadních vod u jednotlivých nemo-
vitostí jejich akumulace v bezodtokových 
jímkách. „Majitelé nemovitostí jsou v tomto 
případě povinni zabezpečit zneškodnění těch-
to vod tak, aby nebyla ohrožena kvalita povr-
chových a podzemních vod. To znamená, že 
jímka musí být vodotěsná.  Na výzvu vodo-
právního úřadu nebo České inspekce životní-
ho prostředí navíc musí vlastník nemovitosti 
doložit způsob zneškodnění těchto odpadních 
vod,“ vysvětluje Tlolka.

Řada lidí se stále v souladu s legislativou 
nechová a riskuje vysoký finanční postih. 
Nejhorším, ale bohužel stále poměrně roz-
šířeným způsobem likvidace odpadních vod 
je jejich přímé vypouštění do povrchových 
či podzemních vod. Jde o jednoznačné 
porušení příslušného zákona.

Riziku sankce se vystavují také lidé, kteří 
likvidují odpadní vody tak, že vyvezou žum-
pu nebo septik na pole, zahradu, do lesa, 
nebo dokonce přímo do vodního toku. Jde 
o přestupek, který může být penalizován ze 
strany příslušného vodoprávního úřadu, 
nebo České inspekce životního prostředí.

Častým argumentem při sporných situa-
cích bývá to, že si majitelé objednali vývoz 
žumpy u některé z firem nabízejících tuto 
službu, nicméně nemají jasný přehled 
o tom, kde odpadní vody končí. Řešení je 
jednoduché. Vždy si tuto službu objednat 
u společnosti, která má k této činnosti 
(vyvážení a nezávadná likvidace odpadních 
vod) oprávnění. „Lidé by si zároveň měli 
uchovávat tyto faktury nebo smlouvy. V nich 
by mělo být uvedeno, v jakém množství a ve 
které čistírně odpadních vod byly dané odpad-
ní vody zlikvidovány,“ vysvětluje Tlolka.

Lidé neuspějí ani v případě, že si vývoz 
žumpy objednají pouze jednou za několik 
let a argumentují dostatečností tohoto 
postupu, ačkoliv množství dodané vody do 
nemovitosti neodpovídá množství vyveze-
né ze žumpy. Objem zlikvidovaných vod by 
měl odpovídat množství dodané pitné vody 
do nemovitosti. „To lze jednoduše zkontrolo-
vat prostřednictvím údajů vodoměru vlastní-
ka,“ uzavírá Jan Tlolka.

Podzimní kolo sdílených vývozů žump 
a septiků
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Stavební sezóna finišuje 

Přes 20 milionů do vodovodní sítě v Havířově

V letošním roce směřuje do vodárenské infrastruktury SmVaK Ostrava 888 milionů. Investice představují 
683 milionů korun, což je nejvyšší částka v historii. Dalších 205 milionů jde do oprav. V následujících 
textech přinášíme více informací o vybraných investičních akcích.

V Havířově letos probíhá, případně již bylo dokončeno několik staveb, které 
modernizují infrastrukturu pro dodávky kvalitní pitné vody ve městě. Zhru-
ba 3120 metrů nového vodovodního potrubí a příslušející infrastruktury 
získá v letošním roce Havířov díky několika investičním projektům, které 
ve městě realizují Severomoravské vodovody a kanalizace Ostrava.

V havířovské části Podlesí v ulicích Okrajová 
a Dlouhá bylo za pět milionů korun vyměně-
no celkem 660 metrů původně ocelového 
a litinového potrubí z poloviny šedesátých let 
minulého století. Důvodem byla především 
vysoká dynamika poruch. Nové potrubí je 
z vysokohustotního polyetylenu. „Hlavní část 
stavby bude prováděna otevřeným výkopem. 
Pro část v délce 140 metrů využijeme bezvýko-
povou metodu řízeného horizontálního vrtání, 
díky čemuž bude mít stavba menší vliv na kva-
litu života lidí v dané lokalitě. Investice si vyžádá 
náklady pět milionů korun. Začali jsme o prázd-
ninách, hotovo by mělo být na konci listopadu,“ 
říká ředitel vodovodů SmVaK Ostrava Milan 
Koníř.

Investice v Prostřední Suché
V havířovské části Prostřední Suchá a souse-
dící Horní Suché bude za šest milionů korun 
vyměněno ocelové a litinové potrubí z polo-
viny šedesátých let minulého století. Důvo-
dem šestimilionové investice jsou nevyhovu-
jící tlakové poměry způsobené inkrustací 
stávajícího potrubí. Z téměř 1150 metrů 
nového potrubí z vysokohustotního polyety-
lenu bude 990 metrů provedeno ve stávající 
trase bezvýkopovou technologií řízeného 
horizontálního vrtání, zbývající část bude 
položena otevřeným výkopem. Přepojeno 
bude také 29 vodovodních přípojek, navíc 
jedna v nevyhovujícím stavu bude vyměně-
na. Stavět se začalo v srpnu, hotovo by mělo 
být do konce roku.

V Prostřední Suché byl modernizován také 

vodovod v Hornické ulici. Za 1,6 milionu korun 
zde bylo vyměněno 210 metrů poruchového 
ocelového potrubí z poloviny šedesátých let 
minulého století. Nový řad je z vysokohustot-
ního polyetylenu a je položen v dominantní 
části otevřeným výkopem s výjimkou krátkého 
úseku vedoucího v blízkosti vzrostlých stromů 
a části procházející pod komunikací. Stavět se 
začalo v létě, akce skončila na podzim.

Modernizace v Bludovicích
V ulicích Rodinná, Havraní, Na Kavkovicích 
a Těšínská v části Bludovice bylo vyměněno 
téměř 700 metrů ocelového a litinového 
vodovodu z konce šedesátých a počátku 
sedmdesátých let minulého století kvůli 
vysoké dynamice poruch. Nové potrubí 
z vysokohustotního polyetylenu bylo z domi-
nantní části 663 metrů položeno bezvýkopo-
vě. Přepojeno bude také třicet plastových 
vodovodních přípojek a vyměněno pět oce-
lových. Stavba za 4,8 milionu korun byla 

zahájena v srpnu a skončila na podzim.

„V Bludovicích bude za milion korun také vymě-
něno bezvýkopovou metodou 150 metrů vodo-
vodního ocelového řadu z konce šedesátých let 
minulého století v ulici Padlých hrdinů. Stavba 
byla zahájena v září, hotovo by mělo být v pro-
sinci. Důvodem je zvýšená dynamika poruch. 
Nové potrubí bude z vysokohustotního polye-
tylenu,“ vysvětluje Koníř.

V ulicích U Školky, Gogolova, Majakovského 
a Matuškova v centru města bylo za 1,7 mili-
onu korun vyměněno 247 metrů poruchové-
ho potrubí z šedé litiny za řad převážně 
z vysokohustotního polyetylenu. Důvodem 
investice je vysoká poruchovost infrastruktu-
ry z padesátých a šedesátých let minulého 
století.

Jak je zásobován Havířov
Město Havířov je zásobováno pitnou vodou z vodojemu Bludovice, který má kapacitu 
32 tisíc metrů krychlových. Z něho vedou do vodovodní sítě města tři přiváděcí řady. 
Pro zásobování částí Bludovice, Město, Podlesí, Prostřední Suchá, Šumbark a Dolní 
Suchá slouží dva přivaděče s profilem DN 600 a DN 500. Ty vedou přes centrální část 
města až do Šumbarku a přes rozvodnou síť jsou vzájemně propojeny. Třetí přivaděč 
s profilem DN 800 vede přes Prostřední Bludovice, Dolní Datyni a Šenov na území 
Šumbarku, kde je zokruhován s prvním přivaděčem.

Místní část Životice je zásobována ze stejnojmenného vodojemu. Prostřední Suchá je 
zásobována dvěma řady – z vodojemu Bludovice a z vodojemu Životice.

Obyvatelé Havířova připojení na vodovodní síť SmVaK Ostrava ročně vypijí zhruba 2,7 
milionu kubíků kvalitní pitné vody, která pochází zdrojově z údolní nádrže Šance a je 
následně upravována v Úpravně vody Nová Ves u Frýdlantu nad Ostravicí. Flexibilita 
páteřního výrobního a distribučního systému pro dodávky pitné vody v moravsko-
slezském regionu – Ostravského oblastního vodovodu – umožňuje v případě potřeby 
město zásobovat také vodou z Úpravny vody Vyšní Lhoty (jako zdroj slouží údolní 
nádrž Morávka), nebo z Úpravny vody Podhradí v Oderských vrších (jako zdroj slouží 
kaskáda nádrží Slezská Harta – Kružberk).
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Více než 22 milionů korun si vyžádá celková sanace dvou vodojemů na 
Novojičínsku. V případě jednoho z nich bude uplatněna nová koncepce 
vizuální podoby vodojemů SmVaK Ostrava.

Náklady na komplexní sanaci vodojemu 
ve Fulneku přesáhnou 11,5 milionu korun. 
Stavba byla zahájena na začátku podzimu, 
skončí v příštím roce. Akumulace v Bílově 
bude kompletně zmodernizována za 10,7 
milionu. Hotovo bude na jaře příštího roku.

Fulnek u zámku
Vedle historického vodojemu z roku 1927 

s kapacitou 2 x 250 metrů krychlových byl 
poblíž fulneckého zámku později v roce 
1990 vybudován nový dvoukomorový vodo-
jem s kapacitou 2 x 750 metrů krychlových. 
Starší a novější vodojem jsou potrubím 
propojeny.

Historický vodojem byl sanován v uplynu-
lých letech, stavebně-technický stav novější 
akumulace si vyžádal současnou moderni-
zaci. „Jedná se zejména o poškození hydroizo-
lace obvodových zdí armaturní komory, strop-
ní hydroizolace akumulačních nádrží, vnitřních 
a vnějších omítek, střechy, okapového a přístu-
pového chodníku, žebříků, zábradlí a dalších 
kovových prvků, vstupních a vnitřních dveří, 

trubního vystrojení, vzduchotechniky. Z tohoto 
důvodu jsme přistoupili k celkové sanaci objek-
tu. Výše popsané dožilé části budou vyměně-
ny“ vysvětluje ředitel vodovodů SmVaK Ost-
rava Milan Koníř.

Bílov v novém kabátě
Více než 10,7 milionu korun si vyžádá také 

celková sanace vodojemu v obci Bílov ležící 
mezi Fulnekem a Bílovcem. Stavba byla 
zahájena na začátku podzimu, skončí na jaře 
příštího roku.

„Provedli jsme podrobnou diagnostiku stavu 
železobetonové konstrukce pravé akumulační 
nádrže a výsledky ukázaly, že je v nevyhovují-
cím stavu. Stejně jako například střešní plášť 
armaturní a akumulačních komor, zateplení 
fasády, vnitřní část armaturní komory, trubní 
vystrojení, elektroinstalace, přístupový a oka-
pový chodník nebo oplocení. Všechny tyto 
a některé další části objektu si tedy vyžádají 
obměnu,“ popisuje Koníř. Vodojem v Bílově 
bude po Nových Těchanovicích, kde stavba 
právě probíhá, druhým v řadě, kde SmVaK 

Ostrava uvádějí v život novou koncepci jed-
notného vzhledu modernizovaných vodoje-
mů společnosti, kterou připravila ve spolu-
práci s ateliérem KOHL ARCHITEKTI. Cílem je 
postupně sjednotit podobu typově podob-
ných vodojemů provozovaných SmVaK Ost-
rava a přirozeně objekt zakomponovat do 
krajiny.

„Na novém konceptu jsme pracovali řadu 
měsíců, než jsme sladili technické a funkční 
parametry s těmi vizuálními. Naším cílem je, 
aby byly objekty odpovídajícím způsobem 
vhodně zakomponovány do okolní krajiny. 
Proto jsme se například rozhodli na fasádu 
využít popínavou rostlinu – Zimolez Henryův 
– která celý objekt ozelení a přiblíží ho přírodě 
bližší podobě. Volili jsme také odpovídající 
materiály a jejich barevné provedení. Cestou 
přírodě blízké unifikace vzhledu našich objektů 
chceme pokračovat u všech rekonstruovaných 
nebo nových objektů, kde to bude technicky 
a funkčně možné a bude to dávat smysl s ohle-
dem na místo, kde daná budova stojí. Celkový 
výsledek budeme moci vyhodnotit na jaře, až 
se příroda zazelená,“ říká generální ředitel 
SmVaK Ostrava Anatol Pšenička.

Investice

Vodojemy ve Fulneku a Bílově budou 
kompletně modernizovány
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SmVaK Ostrava likvidují kromě Doubravy kanalizační výústi také 
v Petřvaldu. Investice do zkvalitnění životního prostředí v těchto loka-
litách dosáhla 72 milionů korun.

Více než 39,5 milionu korun si vyžádá inves-
tice do likvidace kanalizačních výustí v pet-
řvaldské části Podlesí, na které bylo napojeno 
více než 160 lidí. Stavba obdobného charak-
teru v Doubravě v lokalitě U Komendra, kde 
byla vybudována také nová čistírna odpad-
ních vod, přišla na více než 32 milionů. Zde 
bylo na čtyři kanalizační výusti napojeno více 
než 500 obyvatel. Čistírna byla v říjnu uvede-
na do zkušebního provozu.

Kapacita z rezervou
„Důvodem pro realizaci obou staveb bylo 

zlepšení životního prostředí z hlediska odvádění 
odpadních vod a uvedení jejich likvidace v těch-
to lokalitách do souladu s platnou legislativou. 
Platnost současného povolení pro nakládání 
s odpadními vodami ze strany vodoprávních 
úřadů končí na konci roku 2020. V případě obou 
míst jde o výrazný příspěvek ke zvýšení úrovně 
životního prostředí a obecně kvality života 
v těchto lokalitách,“ říká generální ředitel 
SmVaK Ostrava Anatol Pšenička.

V doubravské lokalitě U Komendra bylo na 
čtyři kanalizační výusti napojeno více než 500 
obyvatel. Investice zajistí likvidaci odpadních 
vod napojením na kanalizaci pro veřejnou 
potřebu a novou čistírnu odpadních vod pro 
693 ekvivalentních obyvatel. Vzniklo zhruba 
730 metrů gravitační kanalizační sítě. 

Čistírna odpadních vod je vybudována 
v doubravské části Špluchov. „Vyčištěná 
odpadní voda směřuje do Doubravského poto-
ka, který je přítokem Karvinského potoka. Nová 
čistírna je projektována na průměrný odtok 
jednoho litru odpadní vody za sekundu, což 
představuje zhruba 92 kubíků za den a 33 700 
kubíků za rok, maximálně se jedná o 2,8 litru za 
sekundu a v kritické situaci o 8,5 litru za sekun-
du,“ vysvětluje ředitel kanalizací SmVaK Ostra-
va Jan Tlolka. 

Areál vybudované čistírny je navržen s pro-
storovou rezervou pro možnost v budoucnu 
vybudovat totožnou linku biologického čiště-
ní. K tomu může dojít po dobudování dalších 

částí obecní kanalizace.

Petřvald: Hotovo do konce roku
Ulice Na Svahu a U Vodojemu v Petřvaldu 

byly odkanalizovány jednotnými kanalizace-
mi, které končily dvěma kanalizačními výus-
těmi bez čištění. „V průběhu stavby byla vybu-
dována nová splašková kanalizace směřující do 
kanalizační sítě v Havířově, která je zakončena 
čistírnou odpadních vod, kterou vlastní a provo-
zují SmVaK Ostrava na území Šenova,“ popisuje 
Tlolka.

Stavba zahrnuje vybudování splaškové 
kanalizace v délce 1018 metrů, 89 metrů pro-
tlaku, 28 betonových revizních šachet, 17 
polypropylenových kanalizačních revizních 
šachet, kanalizačních přípojek v celkové délce 
850 metrů a 120 polypropylenových přípoj-
kových revizních šachet. 

Postavena byla také kanalizační čerpací 
stanice s dvěma ponornými kalovými čerpa-
dly včetně elektrotechnické části, měření 
a regulace. Vybudován byl polyetylenový 
kanalizační výtlak v délce 1745 metrů včetně 
armatur a řadovek. Definitivně hotovo bude 
do konce roku.

Investice

Doubrava má novou čistírnu odpadních vod
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Cena, kterou každý platí za vodu, je častým tématem médií i veřejné disku-
ze. Obvykle se porovnávají jednotlivé regiony naší země a zástupci vodá-
renských společností obvykle vysvětlují, proč jsou v jejich oblasti ceny vyšší 
než ve vedlejší.

Každý rok vodárenské společnosti ozna-
mují ceny na následující období (většinou 
kalendářní rok) a vysvětlují, proč nezůstaly 
stejné, co vedlo k jejich snížení, případně 
zvýšení. Řada lidí a politiků firmy obviňuje, že 
cenu stanovují svévolně vysoko a přitom 
dostatečně neinvestují do infrastruktury, kte-
rá obnovu potřebuje. 

Jak jsou tedy určovány ceny vodného 
a stočného v naší zemi? Na čem závisí a kdo 
je určuje, případně reguluje?

Jak celý systém funguje?
Dodávky pitné vody a odvádění vody 

odpadní jsou v konkrétním místě v podstatě 
přirozeným monopolem. Měnit dodavatele 
vody obvykle není na rozdíl od jiného typu 
služeb možné. Aby vodárenské společnosti 
nemohly tento monopol zneužívat, jsou 
zavedeny regulace. Jednotlivé firmy není 
možné vzhledem k jejich množství v zemi 
regulovat separátně, proto byla zavedena 
plošná cenová regulace závazná pro všechny 
subjekty v branži.

Regulace funguje na principu cost plus.  
Obecně řečeno jde o kontrolu a definování 
oprávněných nákladů, ziskové marže a tarifu. 
V případě, že společnost provozuje cizí vodo-
hospodářskou infrastrukturu, je důležitým 
regulátorem pro schvalování cen i vlastník 
infrastruktury. To vyplývá ze smluv o pachtu 
a provozování a koncesních smluv uzavře-
ných mezi provozovatelem a majitelem 
infrastruktury.

Kdo a jak reguluje vodárenské 
společnosti z hlediska stanovování 
cen vody? 

Do fungování vodárenské branže zasahují 
ministerstvo financí, ministerstvo zeměděl-
ství, ministerstvo životního prostředí, ale 
také ministerstvo zdravotnictví v oblasti 
hygienických předpisů. Zapomenout není 
možné ani na obce nebo kraje. 

V oblasti cenotvorby hraje pochopitelně 
nejvýznamnější roli ministerstvo financí 
v souvislosti se zákonem o cenách a dalšími 
předpisy. Klíčovými normami jsou v této sou-
vislosti především zákon o působnosti orgá-
nů v oblasti cen, zákon o cenách a jeho pro-
váděcí vyhláška, zákon o  vodovodech 
a kalkulacích včetně prováděcí vyhlášky 
nebo cenová rozhodnutí k seznamu zboží 
s regulovanými cenami.

Jak samotná kalkulace vypadá?
Důležité jsou dva základní pojmy. Prvním 

z nich jsou ekonomicky oprávněné náklady 
pořízení, zpracování a oběhu zboží či poskyt-
nutí služby doložitelné z kalkulací a účetnic-
tví, které kontrolní orgán ministerstva financí 
zkoumá. Druhým je pojem přiměřeného 
zisku, který je následně zahrnován do kalku-
lace věcně usměrňované ceny.

Přiměřený zisk při výrobě a prodeji zboží, 
kde je cena regulována, by měl vodárenské 
společnosti zajistit přiměřenou návratnost 
použitého kapitálu. Míru výnosnosti použi-
tého kapitálu stanovuje ministerstvo financí. 
Ve vodárenství byla stanovena na 7 % z vlo-
ženého kapitálu. Stejně tak nesmí meziročně 
zisk růst o více než 7 % na vyrobenou jednot-
ku ve srovnání s plánem předcházejícího 
období.

Použitý kapitál zahrnuje čtyři hlavní složky 
- infrastrukturní majetek, provozní majetek, 
pracovní kapitál a  zohlednění nákupu 
společnosti.

Jakým způsobem se určuje, jaká 
bude cena vodného a stočného pro 
další období (většinou kalendářní 
rok)? 

Cenovým regulačním orgánem je Minis-
terstvo financí ČR. Kalkulace se dle příslušné-
ho zákona vždy sestavuje na následující 
období (kalendářní rok) na jednotkové 
množství prodávaného zboží a vychází 
z nákladů, objemu zisku, kterého může firma 
dosáhnout, a  množství zboží, které je 
prodáváno.

Do věcně usměrňované ceny lze promít-
nout pouze ekonomicky oprávněné náklady, 
které jsou doložitelné z účetnictví, přiměřený 

zisk a odváděnou daň. Co je, a co naopak 
není oprávněným nákladem a přiměřeným 
ziskem vymezuje zmiňovaná legislativa. Je 
na společnostech, aby jednoznačně určily 
a při kontrole prokázaly, které náklady jsou, 
a které naopak nejsou kalkulovatelné.

Co do ceny vodného a stočného 
zahrnout nelze? 

Není možné zohlednit náklady na rozvo-
jové potřeby, které jsou dotovány ze státního 
rozpočtu, ze státních fondů nebo z rozpočtu 
krajů a obcí, popřípadě z  jiných zdrojů 
(dotační prostředky Evropské unie).

Do ceny také nelze zahrnout náklady 
vynaložené na jinou než regulovanou čin-
nost, které jsou zahrnuty v jiných tržbách než 
za vodné a stočné.

Do ceny nelze zahrnout odpisy infrastruk-
turního majetku nevyužívaného pro výrobu 
a dodávky pitné vody nebo na odvádění 
a čištění odpadních vod, kromě infrastruktur-
ního majetku sloužícího prokazatelně k zajiš-
tění pohotovosti dodávek vody a odvádění 
a čištění vody. 

Ekonomicky oprávněným nákladem jsou 
oproti tomu například nájemné za pronájem 
infrastrukturního vodohospodářského 
majetku (movitého a nemovitého majetku), 
který je používán pro výrobu a dodávky pit-
né vody nebo na odvádění a čištění odpad-
ních vod, nebo prostředky na obnovu vodo-
vodů a kanalizací. 

Co je to dvousložková cena vody?
Kromě peněz a počtu spotřebovaných 

kubíků je v případě některých regionů 
a vodohospodářských společností zaveden 
také paušální poplatek za připojení k vodo-
vodní síti. Tato pevná složka závisí na kapaci-
tě vodoměru a nesmí činit více než 15 % 
úplných vlastních nákladů.

Jak je tvořena cena vodného a stočného v ČR?

Investice
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Spolupracující informační a vzdělávací portál o vodě, který provozuje 
nezisková organizace EduLudus, pravidelně zveřejňuje zajímavé tipy na 
výlety k zajímavým místům spojeným s vodou – ať již v naší zemi, nebo 
zahraničí. Na dalších stránkách proto přinášíme několik tipů na výlety, kte-
ré je možné absolvovat i v zimě. Všechny lokality leží v Moravskoslezském 
kraji, tedy tam, kde vyvíjí svou aktivitu SmVaK Ostrava.

Vyrazte do pestrobarevného 
Poodří ke Kotvici

Jedno z nejkrásnějších míst CHKO Poodří, 
které leží pár kilometrů jihozápadně od Ost-
ravy, najdete poblíž Studénky. Přírodní 
rezervace Kotvice, jejímž jádrem je stejno-
jmenný rybník, je skvělým tipem na výlet 
v každém ročním období, ale jen na podzim 
si můžete užít pestře zbarvených listnatých 
stromů a přírody hrající všemi představitel-
nými barvami.

Rezervace leží pouhý kilometr od vlako-
vého nádraží ve Studénce. Na její hranici 
vede modrá turistická značka, je potřeba 
přejít most přes meandrující Odru po nepo-
užívané železniční vlečce a cestička vede na 
břeh rybníků Kačák a Kotvice. Po břehu Kot-
vice je možné pokračovat po stejnojmenné 
naučné stezce. Hned na začátku je vybudo-
vaný dřevěný přístřešek a vyhlídkové místo 
pár metrů nad hladinu vodní plochy, odkud 
se otevře působivý výhled na rybník. Ten je 
celoročně atraktivním místem pro celou 
řadu ptačích druhů, což je jedním z hlavních 
důvodů ochrany této lokality. Při podzimním 
výletu vizuálně dominují labutě, ale slyšet je 
řada jiných druhů polétavců. Lokalita je 
bohatá nejen vizuálně, ale také zvukově. Je 
možné pozorně poslouchat, jaké zvuky jed-
notlivé ptačí druhy vydávají. Naučná stezka 

pokračuje po břehu až na hranici Kotvice 
a sousedícího Nového rybníka. Jednou 
z možností je vyrazit dále po stejném břehu 
po naučné stezce a dojít až do části Studén-
ky s názvem Nová Horka. Tím byste se ale 
ochudili o úžasné výhledy, které nabízí stez-
ka vedoucí mezi oběma rybníky na jejich 
druhý břeh. 

Obě vodní plochy se budou postupně 
otevírat z různých úhlů a perspektiv, lze 
pozorovat hnízdící ptačí druhy, místy stane-
te až u samé hladiny. Když přejdete na dru-
hou stranu rybníků, můžete se vrátit kolem 
Kotvice, po cestě mezi ní a Kačákem dojdete 
na místo, kde jste své putování začínali.  Dru-

hou variantou je pokračovat podél Nového 
rybníka do Nové Horky, tady se napojit na 
naučnou stezku, kterou jsme opustili několik 
set metrů před touto lokalitou, a vrátit se po 
ní na místa, odkud jsme vyrazili. 

Přírodní rezervace Kotvice byla vyhlášena 
v roce 1970, má rozlohu přes 60 hektarů. 
Jméno získala podle vzácné Kotvice plovou-
cí, která v rybníku roste. Po okrajích rybníka 
uvidíte mokřady, potůčky, v rybníce pak 
ostrůvky se sídlícími ptáky a zbytky dřevin.

Poodřím mezi Studénkou  
a Suchdolem

Barevný podzimní výlet čeká návštěvníky 
CHKO Poodří, když vyrazí proti proudu řeky 
ze Studénky do Suchdola nad Odrou. Modrá 
turistická značka začíná u vlakového nádraží 
ve Studénce a vede kolem říčky Mlýnka 
k meandrující Odře. Turistickou značku v čás-
ti cesty kopíruje cyklostezka, která bývá při 
pěkném počasí poměrně zaplněná, na pod-
zim je tady větší klid.

Na začátku cesty narazíme také na jez na 
Odře ve Studénce, přejdeme silnici mezi Stu-
dénkou a Příborem a pokračujeme proti 
proudu řeky dále směrem na Bartošovice 
nad Odrou. Turistická značka vede přes lou-
ky a pole, místa se od meandrující Odry 
poměrně dost vzdálí. Není nutné značku 
přísně respektovat, je možné se občas přiblí-
žit k řece a sledovat její meandrující hluboké 
koryto. Po třech a půl kilometrech putování 
ze Studénky cesta vede k rozcestí u Bartošo-
vického mlýna. Vedle něj se nacházejí dva 
poměrně rozlehlé rybníky – Horní a Dolní 
Bartošovický rybník. To je další tip na výlet 
– kolem rybníků vede naučná stezka.

Stezka vede po modré značce proti prou-
du řeky, kterou budeme mít po levé ruce. 
Hluboké a klikaté meandry, které řeka u Bar-

Tipy na výlety k vodě
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tošovic vytváří, jsou při pestrobarevném 
podzimu obzvláště zajímavé. Přes louky 
vede řada cest a cestiček využívaných země-
dělci, takže si můžeme cestu podél řeky 
zkrátit po nich. Především u Horního Barto-
šovického rybníka jsou meandry poměrně 
četné. U přírodní rezervace Bartošovický luh 
se modrá značka od řeky vzdaluje zhruba na 
kilometrovou vzdálenost až k železniční 
zastávce v Hladkých Životicích. Zde je z ní 
možné sejít a vydat se rovně po louce, po 
kilometru se modrá značka vrátí. 

Přejdeme silnici mezi Fulnekem a Novým 
Jičínem a přiblížíme se k železničnímu kori-
doru, značka vede několik set metrů v jeho 
blízkosti. Je třeba být opatrný – zvláště v pří-
padě, že součástí výpravy jsou také děti 
nebo pejsci.

Celá trasa mezi Studénkou a Suchdolem 
nad Odrou měří zhruba patnáct kilometrů, 
vzhledem k tomu, že vede podél řeky, je 
poměrně nenáročná. Určitě stojí za to se 
občas z modré turistické značky vzdálit a sle-
dovat z blízka meandrující řeku.

Údolím Čeladenky mezi 
beskydskými velikány

Hlubokým osmikilometrovým údolím 
mezi mohutnými masivy beskydských veli-
kánů Smrku a Kněhyně si razí od svého pra-
mene na svazích Trojačky cestu horská říčka 
Čeladenka. Po sedmnácti kilometrech se vlé-
vá u Frýdlantu nad Ostravicí do Ostravice.

Horní část toku je skvělým tipem na výlet 
ve všech ročních obdobích. Putování může 
začít několik kilometrů nad obcí Čeladná 
v Podolánkách, jak se údolí jmenuje, u místa, 
kde se do Čeladenky vlévá Magurka. Tady je 
také možné zaparkovat auto. O 500 metrů 
výše začíná zákaz vjezdu. 

Když vyrazíme podél horské bystřiny smě-
rem do hor, po zhruba čtyřech kilometrech 
dorazíme k tradičnímu horskému hotelu 
Martinák (v současnosti přebudovanému 
v horské wellness centrum). Magurka vytváří 
malebná zákoutí horské bystřiny, která si razí 
cestu přes kamenné prahy pod prudkými 
skalnatými svahy údolí. Projdeme také kolem 
lokalit Ráztoky a Skuručena. Jde o typickou 
horskou zástavbu v minulosti sloužící pastev-
cům ovcí a dalšímu hospodaření. Právě 
v lokalitě Skuručena probíhá projekt, jehož 
cílem je udržovat druhovou pestrost na bes-
kydských loukách právě prostřednictvím 
pravidelného spásání ploch ovcemi.

Z Martináku budeme pokračovat po čer-
vené turistické značce přes Mečovou a Klad-
natou. Tady se při stoupání trochu zapotíme, 
ale otevře se nám krásný výhled na masiv 
Smrku a další vrcholy Beskyd s Lysou horou 

v pozadí. Pod vrcholem Kladnaté je několik 
studánek, ta na turistické značce s názvem 
Pod Osikovou je v  současnosti pěkně 
upravena.

Ostatně pod vrcholem Kladnaté byla 
vyhlášena přírodní památka Grapy s rozma-
nitým prostředím rašelinišť, skalních útvarů 
a suťových svahů. Narazit můžeme na mloka 
nebo čolka.

Do údolí Čeladenky nás dovede z Kladna-
té žlutá turistická značka, s níž se v něm kříží 
zelená. Čeladenku budeme provázet zhruba 
200 metrů od jejího pramene. Malá bystřin-
ka přibírá drobné přítoky a postupně nabírá 
při cestě mezi kamennými prahy, pod skal-
ními útvary i kořeny stromů na síle. Putování 
podél ní je lemováno strmými beskydskými 
stráněmi.

Podél říčky je možné dojít až do Čeladné. 
Cestou budeme míjet roubenou kapli svaté-
ho Cyrila a Metoděje vybudovanou v Jurko-
vičově stylu architektem Roskou.   

K Polaneckým rybníkům
Vysoké paneláky sídliště Výškovice na stra-

ně jedné, klidná krajina meandrující Odry 
a soustavy rybníků na straně druhé. I tyto na 
prvním zdání kontrastní výhledy čekají 
návštěvníka severní části CHKO Poodří.

Polanka nad Odrou je v současnosti měst-
ským obvodem Ostravy. Podél železniční 
trati Ostrava – Praha je u Polanky soustava 
několika rybníků, za nimiž meandruje Odra. 
Jedná se o významnou Národní přírodní 
rezervaci Polanská niva. Výlet je možný pod-
niknout pěšky, ale také na kole. Vede tudy 
cyklostezka – při pěkném jarním počasí 
s poměrně značným provozem, což může 
kouzlo místa pro někoho mírně pošramotit. 
Cyklostezka i červená turistická značka 
vedou celou dobu na dohled od železniční-
ho koridoru – v současnosti s velice hustým 
provozem.
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Polanská niva je chráněna především pro 
působivé lužní lesy s typickými rostlinami, 
ale i živočichy. Cestou přejdeme také několik 
malých vodních toků směřujících do Odry – 
například Polančici.

Červená turistická značka nás po okraji 
lesa podél malého vodního toku přivede 
k další soustavě rybníků. Největší je hned ten 
první z nich s názvem Podhorník. Projdeme 
mezi ním a rybníkem Kukla a dorazíme 
k sádkám tradiční rybníkářské společnosti 
Chov ryb Jistebník. Zde je možné si koupit 
čerstvé ryby a pokračovat po turistické znač-
ce zhruba kilometr a půl k železniční zastáv-
ce v Jistebníku, odkud je možné se dostat 
zpět do Ostravy, nebo Polanky nad Odrou.

Další variantou, jak si výlet prodloužit je 
opustit červené turistické značení a pokra-
čovat mezi rybníky Prosňák, Prosňáček, Ode-
rský rybník a Křivý rybník až k toku Odry 
u obce Košatka. Tady narazíme na silnici, kte-
rá od sebe odděluje největší rybník v oblasti 
Bezruč (místo pravidelných podzimních 
výlovů s desetitisícovými návštěvami a Křivý 
rybník). Silnice nás dovede také k železniční 
stanici v Jistebníku.

Podél sirnaté Smradlavy na 
hřeben Beskyd

Poněkud stranou pulsujícího turistického 
centra v beskydské obci Bílá se můžete 
vydat z centra obce proti proudu Bílé Ostra-
vice a u arcibiskupského loveckého zámečku 
odbočit směrem do hor. Zelená turistická 
značka vede proti proudu říčky Smradlava 
kolem několika zajímavých míst spjatých 
s vodou. Samotná Smradlava se v Bílé vlévá 
do Bílé Ostravice, podél níž je směrem do 
centra vybudována řada dětských hřišť 
a odpočinkových areálů.

Zelená turistická značka po necelých dvou 
kilometrech poutníka přivede k místnímu 
unikátu, z něhož je ostatně pravděpodobně 

odvozen název toku. Na pravé straně říčky 
vyvěrá z hory vydatný sirný pramen. Přístup 
k němu zajišťuje dřevěný mostek ve stylu 
lidové valašské architektury. Upraven je také 
samotný pramen a jeho okolí. Místo nelze 
z cesty minout, kdyby přece jen ano, upozor-
ní na něj silný zápach šířící se do okolí. 

Po zelené turistické značce je možné z roz-
cestníku Údolí Velké Smradlavy pokračovat 
třemi směry. Dále po zelené až na hřeben 
k Masarykově chatě, odkud lze pokračovat 
po červené k hraničnímu přechodu, parkovi-
šti a autobusové zastávce na Bumbálce. Ces-
tou půjdete kolem dalšího zajímavého místa 
spojeného s vodou. Lesy v okolí Bílé byly his-
toricky významné těžbou dřeva. Pro jeho 
splavování byla vybudována na toku Smrad-
lavy nádrž (klauz), která v případě potřeby 
zvyšovala průtok vody, aby bylo možné 
dopravit dřevo dolů do údolí. Vznikla již ve 
třicátých letech devatenáctého století a mezi 
beskydskými klauzy vyniká svou velikostí 
a třicetimetrovou délkou sypané hráze.

Je možné se také vydat proti proudu toku 
po modré a následně po žluté značce přímo 
na Bumbálku. Zajímavostí na cestě je mysliv-
na Salajka a její malebné okolí. Pod Bumbál-
kou stezka prochází hranicí působivé národ-
ní přírodní rezervace Salajka, která byla 
vyhlášena k ochraně jednoho z nejstarších 
přírodě blízkých jedlobukových lesů u nás.

Vydáme-li se od rozcestníku Údolí Velké 
Smradlavy po modré značce, narazíme v lese 
u cesty na opravenou Kapli Panny Marie, od 
níž dojdeme do lokality Kavalčanky.  Kaple 
byla obnovena v devadesátých letech minu-
lého století na místě zaniklé kaple. Architek-
tonický styl se blíží dřevěným stavbám 
například z beskydských Pusteven.

Centrální stavbou v lokalitě Kavalčanky je 
rozlehlá hájovna. Na okraji pozemku u cesty 
je vybudovaný krásný Kavalčanský rybník 
napájený stejnojmenným potokem. S ohle-
dem na letošní léto s dostatkem srážek je 
rybník plný a voda skrz něj živě proudí. 
Z Kavalčanek dojdeme na hřeben k osadě 
Hluchanka, odsud pokračujeme po hřebe-
nové červené turistické značce opět na Bum-
bálku. Beskydský hřeben je místem řady stu-
dánek a pramenů, které odsud směřují dolů 
do údolí. Ať již na českou, nebo slovenskou 
stranu. Procházet budeme kolem několika 
z nich.

Bažantula a meandrující Odra
Chráněná krajinná oblast Poodří se faktic-

ky táhne dále na jih až k Suchdolu nad 
Odrou. Výlet z Jistebníku může začít po 
modré turistické značce, kdy jsme ovšem 
nuceni jít první kilometr po místní silnici, než 
u koňské farmy sejdeme do volné krajiny.

Druhou variantou určenou pro odvážnější 
je vydat se kolem rybníků po vzdálenějším 
břehu od Jistebníku. Je tedy potřeba přejít 
po silnici mezi Bezručem a Křivým rybníkem. 
Cestou po loukách je možné se napojit po 

Tipy na výlety k vodě
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zhruba dvou a půl kilometrech od Bezruče 
znovu na modrou turistickou značku 
a pokračovat standardně po ní. Při cestě 
mimo turistické značení, hrozí na jedné stra-
ně riziko, že zabloudíme. To je ale možné 
v době navigací v chytrých telefonech 
poměrně efektivně eliminovat. Co je ale jed-
noznačným přínosem, je působivá cesta po 
loukách, jimiž protékají drobné toky Mlýnky, 
Křípopy, Bílovky a dalších vodních kanálů. 
Kdo někdy navštívil východní Polsko, nebo 
Pobaltí, ví, o čem je řeč. Krajina je některým 
lokalitám v těchto zemích velmi podobná.

Tak jak tak, alternativní cesta kolem Bezru-
če, Bažantího rybníku, Starého, Stínového 
rybníku a Průtočného rybníku a dále přes 
louky se napojí na modrou turistickou znač-
ku v lokalitě Pod hrází poblíž přírodní rezer-
vace Bažantula. Je třeba mít v patrnosti, že 
je někde třeba překonat obvykle drobný tok 
Bílovky, což může být například během jar-
ního tání, nebo období vydatnějších dešťů 
problematičtější.

Přírodní rezervaci Bažantula na ploše více 
než 36 hektarů tvoří soustava čtyř rybníků, 
které jsou domovem řady obojživelníků (kuň-
ka ohnivá, rosnička zelená, řada druhů skoka-
nů) a ptáků (bukač, chřástal, rákosník, moták). 
Rostou tady také ohrožené druhy rostlin 
(nepukalka vzplývající, plavín štítnatý, kotvice 
plovoucí, řečanka menší). Modrá turistická 
značka vede podél rybníků, vydáme se proti 
proudu Mlýnky. Za rezervací cesta pokračuje 

podél dalších tří rybníků, z nichž první a nej-
větší nese název Velký Bědný rybník. U posled-
ního rybníka se na modrou značku napojuje 
Naučná stezka Kotvice nesoucí název podle 
přírodní rezervace, která leží kousek odsud a je 
klenotem celého Poodří. Vydáme se po ní 
a dojdeme k zajímavému a romantickému mís-
tu s názvem Pasečný most. 

Kromě toho, že si na tabuli můžeme přečíst 
informace o místě, atmosféru lokality dokre-
slují pečlivě vysázené a udržované smuteční 
vrby stejně jako vedlejší jezero. Odsud je to 

jen kilometr k rozcestí u Oderské lávky. Po 
žluté turistické značce můžeme dojít do Stu-
dénky na vlak. Ale bylo by škoda nepokračo-
vat po naučné stezce po břehu Kačáku dál až 
ke Kotvici. Jejímu půvabu a jedinečnosti jsme 
se věnovali v jiných textech. Ale určitě stojí za 
to alespoň z vyhlídkového místa na kraji chvíli 
pozorovat unikátnost místa. Někdy klidného, 
někdy extrémně hlučného díky tisícům křičí-
cích ptáků různých druhů. K železniční stanici 
ve Studénce je to odsud podél staré vlečky 
k mostu přes Odru půl kilometru.
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Státní podnik Povodí Odry oznámil, že probíhá další etapa odstraňování 
objektů z budoucí zátopy připravovaného vodního díla Nové Heřminovy 
na řece Opavě mezi Bruntálem a Krnovem.

Aktuálně je vykoupeno 98,8 % potřebných 
nemovitostí včetně pozemků s náklady pře-
sahujícími 303 miliony korun. Jednalo se o 55 
souborů staveb. Doposud bylo na katastrál-
ním území obce zdemolováno 25 staveb 
(rodinné domy, chaty včetně vedlejších sta-
veb). V současné etapě bude odstraněno 

dalších 17 budov, které byly státním podni-
kem vykoupeny a u nichž bylo stavebním 
úřadem vydáno povolení k jejich odstranění. 
Práce byly zahájeny koncem září a potrvají 
zhruba dva měsíce.

U všech objektů, které jsou určeny k odstra-
nění, proběhl záchranný archeologický 

výzkum. Ten byl zahájen začátkem roku 2020 
a na podzim je dokončován v součinnosti se 
zhotovitelem demolic během terénních prací.  
Finanční prostředky na demoliční práce jsou 
hrazeny jednak z rozpočtu státního podniku 
Povodí Odry a také z dotačního programu 
ministerstva zemědělství Prevence před 
povodněmi IV, podprogramu pro vyvolané 
investice vodního díla Nové Heřminovy. 
V následujících letech bude nezbytné postup-
ně řešit zbývajících 13 staveb.

Státní podnik Povodí Odry na počátku 
října využil hydrologickou situaci, která 
byla bohatá na vydatné srážky, a provedl 
kontrolní převádění vody přes přeliv a spa-
diště údolní nádrže vybudované nad bes-
kydskou obcí Ostravice u Starých Hamrů. 
Výsledky měření chování hráze u této 
mimořádné manipulace nevykázaly žádné 
anomálie a problémy. Šance byly v uplynu-
lých letech významně modernizovány 
a test tedy prokázal, že to bylo ku prospě-
chu věci.

„Zkušební napuštění nádrže až po bezpeč-
nostní přeliv je průběžně vyhodnocováno. 
Veškeré naměřené hodnoty technicko- 
bezpečnostního dohledu jsou okamžitě  
přenášeny a vyhodnocovány na centrálním  
dispečinku Povodí Odry v Ostravě. Mezi sle-
dovanými hodnotami je průsakový režim 

a podloží, deformace stavby a podloží – zde 
se jedná například o posun, sedání nebo 
náklon. Sleduje se také širší okolí podle typu 
vodního díla, abraze břehů nebo sesuvná 
území nádrží.  Monitorován je také technický 
stav všech technologických a elektrických 
zařízení díla,“ vysvětluje mluvčí Povodí Odry 
Šárka Vlčková.

Základním předpokladem fungování 
všech vodních děl je logicky jejich bezpeč-
nost. Vodohospodářské stavby, vzhledem 
k potřebě jejich dlouholeté funkčnosti, 
musí být proto pod neustálou kontrolou. 
V rámci technicko-bezpečnostního dohle-
du a umožnění převedení extrémních 
povodní bylo v minulosti kromě Šancí 
rekonstruováno také vodní dílo Těrlicko. 
V roce 2021 bude zahájena modernizace 
nádrže Morávka na stejnojmenné řece 

Morávce. V letech 2023 a 2024 je v plánu 
rekonstrukce vodního díla Baška vybudo-
vaného na Baštici na Frýdecko-Místecku. 
Cílem modernizace přehradních hrází je 
zvyšovat jejich bezpečnost, a tak případ-
ným poruchám předcházet.

„Většina nádrží v naší správě byla postave-
na v padesátých až sedmdesátých letech 
minulého století. V té době byly také vybave-
ny zařízením technicko-bezpečnostního 
dohledu. Jejich modernizace nebyla vyvolá-
na pouze stářím, ale především analýzou 
dlouhodobých poznatků získaných při pro-
vozování vodních děl a potřebou získat nové, 
podrobnější a rychlejší informace o technic-
kém stavu přehrad potřebných k zajištění 
jejich bezpečnosti zvláště za povodní,“ uzaví-
rá Vlčková.

Příprava Nových Heřminov pokračuje 

Mimořádná manipulace na Šancích
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Odpovědnost

V programu Plaveme v tom spolu! pro 
zaměstnance, kteří usilují o zvýšení kvality 
života ve svém regionu aktivitou v nezisko-
vém sektoru, rozdělili vodaři letos 199 800 
korun.

21 projektů neziskových organizací, 
v nichž jsou aktivní lidé z SmVaK Ostrava, 
se přidalo k 72 aktivitám, které byly podpo-
řeny v minulých čtyřech letech v granto-

vém programu pro motivované zaměst-
nance. Vodárenská společnost si váží svých 
zaměstnanců, kteří se ve svém volném čase 
a obvykle bez nároku na odměnu věnují 
obecně prospěšným aktivitám. Uvědomuje 
si, že si tito lidé zaslouží podporu. Prostřed-
ky směřují ke spolkům dobrovolných hasi-
čů, k organizacím pečujícím o kvalitu život-
ního prostředí, na pořádání kulturních akcí 

nebo dětských táborů, ke sportovním klu-
bům mládeže, ale také do sociální oblasti 
pro handicapované.

Na následujících stranách si můžete pře-
číst, jaké projekty se díky programu poda-
řilo realizovat. A to i v náročném roce, který 
do velké míry poznamenala epidemiolo-
gická situace v důsledku šíření nového 
typu koronaviru.

Plaveme v tom spolu!
opět s úžasnými projekty

Tábořiště ožilo i v covidovém roce

PLAVEME
V TOM SPOLU…

Projekt společnosti SmVaK pro aktivní zaměstnance

PLAVEME
V TOM SPOLU…

Projekt společnosti SmVaK pro aktivní zaměstnance

Stejně jako v předchozích letech i v roce 2020 
byl úspěšný českotěšínský Klub mladých Fila-
delfia s žádostí v grantovém programu pro 
aktivní zaměstnance Plaveme v tom spolu!

I tentokrát to byla zásluha Marka Hlawiczky 
ze Střediska kanalizačních sítí Českých Těšín, 
který až do předloňského roku v klubu působil 
jako tajemník. Aktuálně v něm nadále aktivně 
pracuje a je neformálním správcem tábořiště 
v Dolní Lomné vybudovaném také díky pomoci 
svého zaměstnavatele. „Pomáhám při organizaci 
táborových pobytů. Mám na starosti technické 
zabezpečení základny od její přípravy na sezónu, 
přes její demontáž až po uskladnění vybavení na 
konci. Starám se také o její perfektní stav během 
sezóny podle aktuálních potřeb dětí i vedoucích,“ 
popisuje Hlawiczka.

Tábory v čase korony
Novou táborovou základnu v Dolní Lomné 

poblíž úpravny vody SmVaK Ostrava se poda-
řilo organizaci vybudovat před dvěma lety také 
díky podpoře vodárenské společnosti v pro-
gramu pro motivované zaměstnance. Tvoří ji 
tak dobře vybavená polní kuchyň, jídelna, stany 
s podsadou, polní sociální zařízení a polní spr-
cha. Tedy odpovídající zázemí pro letní aktivity 
táborníků. 

Letošní prázdninové akce Klubu Filadelfia se 
nakonec mohly konat i přesto, že většina aktivit 
je v letošním roce od jara do značné míry ome-

zována a limitována epidemiologickou situací 
v důsledku šíření nového typu koronaviru způ-
sobující onemocnění COVID-19. Podle organi-
zátorů bylo uspořádání všech táborových po-
bytů, během nichž praskalo dva měsíce obrazně 
řečeno tábořiště ve švech, velkou výzvou, kte-
rou se nakonec podařilo zvládnout. Vystřídaly 
se zde desítky skupin dětí různých věkových 
kategorií. 

„Naším cílem bylo zajistit pro děti různého věku 
čas strávený v přírodě, ale zároveň jim umožnit 
nenahraditelnou zkušenost, kdy poznávaly své li-
mity a talenty a snažily se na nich pracovat. Pro 
velkou část dětí je to jediná možnost, jak jednou za 
rok opustit městské prostředí.  Snažili jsme se proto, 
aby dny strávené na těchto táborech byly pro ně 
příjemné,“ říká Magdalena Rajcová z Klubu Fila-
delfia. Celkově se všech prázdninových aktivit 
zúčastnilo zhruba 250 dětí a zapojilo se velké 
množství dobrovolníků.

V Dolní Lomné proběhly v letošním roce tři 
tematické táborové turnusy. Toho pro děti ve 
věku 8-12 let se účastnilo 37 mladých táborníků. 
Cyklus pro klub Dorost měl 48 účastníků ve 
věku 12-16 let. Táboru pro rodiny s dětmi se 
účastnilo 45 osob.

Přísná hygienická opatření
„Tábory probíhaly za přísných hygienických 

podmínek, účastníkům byla před nástupem na 
tábor měřena teplota. Každý z nich musel doložit 
dokument prokazující jeho bezproblémový zdra-
votní stav. Jednalo se o posudek lékaře o zdravotní 
způsobilosti vystavený v letošním roce a čestné 
prohlášení o neexistenci příznaků virového infekč-
ního onemocnění. Každé dítě muselo být vyba-
veno rouškami, které se používaly v hromadné 
dopravě a při pohybu mimo tábořiště,“ popisují 
organizátoři. 

V areálu tábořiště musela být také vyhrazena 
izolační místnost a sociální zařízení pro případ 
výskytu infekce. Před zahájením jednotlivých 

turnusů bylo nutné v souladu s nařízením vlády 
provést desinfekci celého tábořiště. „V průběhu 
každého tábora se jedna pověřená osoba starala 
o dezinfekci rukou dětí před každým jídlem, o dez-
infekci suchých záchodů, umýváren, jídelny, ku-
chyně a pravidelně o tom zřizovala písemný zá-
znam. Děti se nesměly podílet na přípravě stravy. 
Kuchaři vydávali pokrmy v ochranných oblecích,“ 
vysvětluje Rajcová.

Na každém táboře proběhla kontrola z kraj-
ské hygienické stanice. Organizátoři dokázali 
splnit všechny podmínky pro bezproblémový 
průběh táborů v tomto náročném období. 

Další letní akce
Kromě táborů v Dolní Lomné organizovala 

Filadelfia pro děti další prázdninové akce. Kluby 
Dorost a Basement ve dvou turnusech sjížděly 
Vltavu, na začátku srpna probíhal v Malenovi-
cích English Multi Camp, kde se mládež starší  
14 let učila zábavným a interaktivním způso-
bem anglicky. Akce, kde se kromě učení také 
sportovalo, se i s lektory zúčastnilo 50 osob. Pro 
26 předškolních dětí proběhl na konci července 
příměstský tábor nesoucí se v duchu motta Je-
deme v tom spolu. Na začátku července se  
26 dětí zúčastnilo v Tyře tábora Nedělní školy.

O Klubu mladých Filadelfia 
Svou činnost neoficiálně zahájil v roce 
1997 dobrovolnickým zorganizováním 
anglického kempu pro mladé. O dva 
roky později vzniklo stejnojmenné ob-
čanské sdružení. To kromě Českého Tě-
šína začalo působit také v Karviné. Zá-
kladnou je sbor Církve bratrské Český 
Těšín, ale členy klubu jsou i lidé mimo 
církev – například kamarádi a známí mla-
dých křesťanů. Aktivit se v jednotlivých 
klubech účastní téměř 250 dětí a mla-
dých lidí.
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Stejně jako v uplynulých letech uspěla se svou žádostí v programu pro motivo-
vané zaměstnance Plaveme v tom spolu! organizace ADRA. Díky Květě Przywa-
rové z technického útvaru SmVaK Ostrava byla podpořena dobrovolnická činnost 
na Třinecku. 

Dobrovolnické centrum ADRA Frýdek-Mís-
tek pomáhá již od roku 2004 a postupně se 
z místa svého vzniku ve Frýdku-Místku roz-
rostlo do dalších 11 měst, v současnosti or-
ganizuje 44 dobrovolnických programů. 
Některé fungují od samého vzniku centra, 
jiné jsou nové a vznikají z místní potřeby. 

Kde pomáhají dobrovolníci?
„Cílem aktivit centra je naplňování psychic-

kých i sociálních potřeb uživatelů zařízení so-
ciálních služeb, zdravotnických a školských 
zařízení, seniorů a osob se zdravotním postiže-
ním v domácnostech prostřednictvím dobro-
volníků, nebo jinak řečeno společníků pro 
volný čas. Na Třinecku dobrovolníci navštěvují 
uživatele v zařízeních Sociálních služeb města 
Třinec, kde jde o Domov Sosna a Domov Ný-
dek), v Třinci a Jablunkově se jedná také 

o Senior domy Pohoda, v Třinci se věnují také 
hudební zkušebně Bunkryt nebo Nemocnici 
Podlesí. Dobrovolníci docházejí také do Domo-
va sv. Alžběty v Jablunkově a navštěvují také 
seniory a osoby se zdravotním postižením 
v domácnostech,“ vysvětluje Przywarová. 

Úkolem dobrovolníků zapojených do 
dobrovolnických programů ADRA je přede-
vším společné aktivní trávení volného času 
s uživateli. Mohou se věnovat individuálně 
jednotlivcům, ale také skupinkám. Povídají 
si, hrají stolní hry, chodí na procházky, věnují 
se výtvarným, hudebním nebo sportovním 
aktivitám. 

Oboustranný přínos
Každý dobrovolnický program má podle 

koordinátorky Gabriely Slívové svá specifika. 

„Dobrovolnické centrum ADRA Frýdek-Místek 
reaguje jak na požadavky přijímajících orga-
nizací, tak na požadavky vyplývající z osob-
nostních rysů dobrovolníka.  Snažíme se o to, 
aby činnost nebyla jen prospěšná pro pacienty 
a osoby se zdravotním postižením, ale také pro 
dobrovolníky. Ti během své činnosti mohou 
získat nové zkušenosti, poznat sebe sama, zís-
kat nová přátelství, zvýšit si sebevědomí. Sta-
nou se samostatnějšími, naučí se empatii 
a zodpovědnosti, seznámí se s principem péče 
o druhé, mohou realizovat své nápady, případ-
ně získat nové hodnoty,“ popisuje Slívová 

Mladí badmintonisté v Žimrovicích

ADRA pomáhá potřebným také díky vodařům

Téměř tři desítky dětí a mládežníků ve věku od deseti do patnácti let z badmin-
tonového oddílu TJ Sokol Klimkovice se na začátku prázdnin i v roce pozname-
naném řadou koronavirových omezení zúčastnily letního kondičního soustře-
dění Žimrovice 2020. A to také díky příspěvku SmVaK Ostrava v programu 
Plaveme v tom spolu! pro podporu aktivních zaměstnanců, kteří ve svém vol-
ném čase působí v neziskových organizacích. 

Vedoucí střediska vodovodních sítí Bílo-
vec Karel Černík, který se o podporu pro 
oddíl zasloužil, působí v oddílu od roku 
2010 a podílí se na organizaci akcí, jako jsou 
právě soustředění, turnaje nebo soutěže. 
Oddíl získal z vodárenského grantu podpo-
ru na honorář pro kondičního trenéra Ro-
mana Kocourka, který se mohl během sou-
středění přípravě mladých badmintonistů 
po celou dobu věnovat. První prázdninový 
týden strávili sportovci jako tradičně v Are-
álu Dobré pohody v Žimrovicích a jeho 
okolí. Kromě zmiňovaného kondičního ex-
perta se jim věnovali zkušení trenéři v jed-
notlivých oblastech přípravy – ať již šlo 
o techniku, balanc nebo posilovací cviky. 
Čas samozřejmě zbyl jako tradičně také na 
zábavu a odpočinkový program. Ti, kdo by 
se o průběhu soustředění chtěli dozvědět 
další detaily, si mohou proklikat interneto-
vou stránku https://soustredeni-leto-2020.
webnode.cz/.

Odpovědnost

Cílem činnosti dobrovolníka je: 
•  motivace uživatele k samostatné aktivitě 

•  zprostředkování kontaktu s okolním prostředím a zamezení sociální izolace 

• zlepšení jemné a hrubé motoriky, udržení fyzických, psychických a sociálních 
dovedností 

•  zvýšení kvality života – aktivní využití času, lidská pozornost, díky které dochází u uži-
vatelů ke zlepšení psychického stavu, ke zvýšení sebevědomí a k zapojení do 
společnosti. 

Vážíme si dobrovolníků, říká 
Slívová

„Práce dobrovolníků si velmi vážíme. 
Jsou pro nás zdrojem inspirace. Jejich 
optimismus nám dodává radost z práce, 
a přináší zpětnou vazbu, že to, co děláme, 
má hluboký smysl. Díky finančním pro-
středkům můžeme projekty realizovat 
a přinášet tak radost a pocit sounáleži-
tosti jak uživatelům, tak i dobrovolníkům. 
Jako poděkování dobrovolníkům dává-
me každý rok malý dárek. Letos jsme díky 
finančním prostředkům od SmVaK mohli 
dobrovolníkům pořídit unikátní dárek 
hodící se do této doby, a to roušku s lo-
gem ADRA. Tento dárek postupně dobro-
volníkům předáváme na supervizních 
setkáních a setkáváme se se samými 
pozitivními reakcemi.“



20

Odpovědnost

Také díky podpoře, kterou pro hlučínskou organizaci Agri Nostra získal 
v programu Plaveme v tom spolu! zaměstnanec Ostravského oblastního 
vodovodu Radim Heiduk, se podařilo v lokalitě U Cihelny letos na pod-
zim vybudovat suchý poldr s odpočinkovou zónou.

Jak to začalo
V minulosti byla země v  lokalitě po 

letech přejíždění koly těžkých zeměděl-
ských strojů bez známek života a udusaná 
obrazně řečeno jako beton. K tomu se 
v uplynulých letech přidalo velké sucho. 
Hlavním záměrem, jak s lokalitou naložit, 
pak bylo rozdělit monokulturní zeměděl-
ský lán, zabránit erozi a vytvořit místo, kde 
najdou útočiště živočichové a lidé místo 
pro poklidný odpočinek.

V roce 2018 zde byl založen biopás kom-
binující květnatou louku s ovocným sadem 
pro veřejnost. Sad byl zakládán odborníky, 
kteří se mimo jiné zabývají pěstováním 
a ochranou starých lokálních odrůd. Pro 
zhruba patnáct metrů široký zatravněný 

pás tak byly vybrány krajové odrůdy ovoc-
ných stromů odolné vůči náročným pod-
mínkám uprostřed lánu, které poskytují 
úrodu v co nejdelším období pro širokou 
veřejnost. „Během dvou let se z tohoto 
původně mrtvého pruhu země stala oáza 
plná života,“ říká Heiduk.

K čemu je poldr
V letošním roce se podařilo vybudovat 

také díky podpoře SmVaK Ostrava suchý 
poldr a informační tabuli s údaji o pol-
drech. Obecně řečeno představuje suchý 
poldr ohrázovaný prostor tvořený malou 
hrází napříč údolím. Ta má za úkol elimino-
vat vodní erozi zemědělské půdy například 
při přívalových deštích a vylepšit odtokové 
poměry v  lokalitě. „I malá hráz dokáže 

zastavit tekoucí vodu, která ztrácí svou kine-
tickou energii a schopnost způsobovat erozi 
půdy. Zpomalení odtoku dá vodě víc času, 
aby se vsákla do půdy. Zemní sypaná hráz 
s jílovým jádrem v lokalitě U Cihelny je dlou-
há 16 metrů, koruna hráze je jeden metr širo-
ká. Hráz s bočním přelivem je vysoká jeden 
metr. Část vody, která po dešti v poldru zůsta-
ne, může následně sloužit několik dnů jako 
napajedlo a plnit svůj účel i nadále,“ vysvět-
luje Heiduk.

Péče o krajinu s pomocí vodařů

Organizace Agri Nostra byla v roce 
2020 i přes omezení, která s sebou při-
nesl nový typ koronaviru, velmi aktivní. 
Zde jsou hlavní oblasti činnosti v da-
ném roce, některé musely být bohužel 
přeloženy do dalšího období

• Publikace v Hlučínskych novinách 
(Témata: Ptačí budky, hadníky, květ-
naté louky, opylovači, hmyzosnubné 
rostliny, klima ve městě, půda…)

•  Věšení dětmi vlastnoručně vyrobe-
ných ptačích budek (kolem 30 kusů) 

• Poradenství při budování městského 
sadu z lokálních odrůd 

•  Vybudování základu k pěti suchým 
poldrům 

• Obnova 3 tůní a vybudování 1 nové 

•  Sečení/hrabání a monitorování loka-
lit a květnatých luk

• Sběr odpadků nejen na Den země.

• Vybudování nových hadníků

• Péče o zdroj vody pro poutníky - 
oprava pumpy U Cihelny. 

• Vytvoření oplocenky pro kokrhel
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Poslední prázdninový víkend se konal v moravskoslezském regionu tradiční 
extrémní horský vytrvalostní závod Beskydská sedmička. A byl v mnoha 
ohledech jiný než v uplynulých letech, protože jeho přípravu stejně jako 
vlastní průběh poznamenala omezení související s epidemiologickou situací 
kvůli pandemii nového koronaviru.

Společnost SmVaK Ostrava byla stejně 
jako v uplynulých letech partnerem akce, 
kdy zajistila díky cisternám s kvalitní pitnou 
vodou pitný režim pro všechny závodníky. 
Třinecké středisko vodovodů se postaralo 
o občerstvovací stanici v Řece na začátku 
trasy, středisko z Frýdku-Místku o stanoviště 
v Malenovicích u Hotelu Petr Bezruč před-
tím, než se závodníci vydali na nejvyšší 
vrchol závodu – Lysou horu. Novojičínské 
středisko vodovodů zajistilo pitnou vodu 
pro ty, kterým se podařilo dostat až k samé-
mu konci závodu. Přistavilo cisternu do sedla 
Pindula mezi Frenštátem pod Radhoštěm 
a Rožnovem před tím, než se závodníci 
vydali na poslední stoupání na vrchol Velké-
ho Javorníku.

Extrémní trasa
V jedenáctém ročníku byla pro všechny 

kategorie sjednocena – a prodloužena – tra-
sa na 101 kilometrů. Úspěšní závodníci 
museli na trati překonat převýšení 5387 
metrů, ať již závodící v kategorii dvojic, či 
jednotlivců. Start byl opět v Třinci, finiš na 
náměstí ve Frenštátě pod Radhoštěm. Kvůli 
koronavirovým omezením neproběhl na 
atletickém stadionu v Třinci start hromadně, 
ale intervalově, kdy každou hodinu opustilo 

stadion tři sta závodníků poté, kdy jim byla 
změřena teplota a až do startu si museli 
chránit dýchací cesty rouškou nebo jinou 
pomůckou. Pro diváky byla letos po celou 
dobu závodu spuštěna internetová B7 TV se 
studii v Třinci a Frenštátě.

Z tří tisíc závodníků se jich v určeném 
časovém limitu 30 hodin dostala do cíle 
zhruba polovina, tedy méně než v uplynu-
lých ročnících. Kromě náročnosti trati bylo 
příčinou také chladné a deštivé počasí. 
Absolutním vítězem se stal brněnský závod-
ník Zdeněk Hruška, který dokázal náročnou 
trasu zvládnout ve fenomenálním čase 12 
hodin, 8 minut a 44 vteřin, o více než půl 
hodiny před dalšími závodníky v pořadí. 
Mezi ženami dominovala s časem 13:57:47 
Eliška Vondráčková, která za sebou nechala 
druhou v pořadí o 51 minut. V kategorii dvo-
jic zůstalo díky vítězství novojičínské dvojice 
Kamil Bezděk a Marek Novotný vítězství 
v moravskoslezském regionu.

Beskydy jako zásobárna vody
Přechod Beskyd je, ačkoliv si to většina lidí 

ani závodníků neuvědomuje, spjatý s vodou 
a její cestou z hor dolů do údolí. Právě zde se 
nacházejí povrchové i podzemní zdroje 
vody, která po úpravě v provozech SmVaK 

Ostrava směřuje k odběratelům. Při zdolává-
ní Travného mají pod sebou závodníci vodní 
nádrž Morávka. Voda z ní slouží po úpravě 
v Úpravně vody Vyšní Lhoty k zásobování 
zhruba 20 měst a obcí na Frýdecko-Místec-
ku, Třinecku, Těšínsku a Karvinsku. V údolí 
mezi Lysou horou a Smrkem zase leží vodní 
nádrž Šance, která slouží jako zdroj surové 
vody pro Úpravnu vody Nová Ves. Přímo pod 
královnou Beskyd, Lysou horou, se na jejím 
úpatí v obci Krásná nachází další významné 
podzemní zdroje zásobující tuto obec, ale 
také například Pražmo, Raškovice nebo 
Morávku.

Jako první zdolali závodníci vrchol Javo-
rového nad Třincem. Právě v okolí tohoto 
města se ve Slezských Beskydech nachází 
řada lokálních zdrojů povrchové i podzemní 
vody, které zásobují pod nimi ležící obce.

Také poslední vrchol závodu – Velký 
Javorník nad Frenštátem pod Radhoštěm – 
se nachází v oblasti, kde pijí lidé kromě cen-
trálních zdrojů také vodu z horské říčky Bys-
trý, ale i místních podzemních pramenišť.

SmVaK Ostrava opět partnerem 
Beskydské sedmičky 

Region
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Skvělé druhé místo vybojoval v prvním 
kole Zaměstnanecké ligy Deníku ve fotbale 
tým SmVaK Ostrava pod vedením vedoucí-
ho střediska Ostravského oblastního vodo-
vodu Krásné Pole a v nové roli fotbalového 
kapitána Pavla Kudly. Turnaje v Palkovicích 
se 22. září zúčastnilo osm týmů. V základní 
skupině přehráli naší fotbalisté tým společ-

nosti Steeltec 2:0, následně remizovali 
s hráči Go Steel a v posledním utkání první 
části turnaje si poradili s fotbalisty Huisman 
Konstrukce 1:0. To znamenalo vítězství ve 
skupině. V semifinálovém utkání naši hráči 
porazili GMC tech 2:0. Hořkost porážky naši 
bojovníci poznali až ve finálovém zápase se 
společností Go Steel, které podlehli 0:2. Tur-

naj se hrál v areálu TJ Palkovice na fotbalové 
hřiště na šířku s pěti hráči v poli a branká-
řem, takže se hráči museli vydat ze všech 
svých sil. „Turnaj byl perfektně zorganizova-
ný. Přálo nám počasí a všichni kolegové si 
zaslouží pochvalu a ocenění za to, s jakým 
nasazením v dresu SmVaK Ostrava bojovali 
o  vítězství. Škoda, že nám první místo 
a postup do dalšího kola turnaje těsně unikl,“ 
popisoval kapitán týmu Pavel Kudla.

Region

Šestá sezóna Kohoutkových inspektorů

Vodaři zápolili o fotbalový titul

Letošní léto bylo již šesté v pořadí, kdy do regionu vyjeli Kohoutkoví 
inspektoři SmVaK, aby prověřili, nakolik jsou provozovatelé restaurací, 
kaváren, hotelů a dalších typů občerstvovacích zařízení vstřícní v podá-
vání kohoutkové vody hostům. To vše v roce výrazně poznamenaném 
šířením nového typu koronaviru, kdy pouze v letních měsících fungo-
valy služby v naší zemi bez zásadnějších omezení.

Po červencových výjezdech na Opavsko, 
vyrazili Kohoutkoví inspektoři SmVaK v srpnu 
na Frýdlantsko a Novojičínsko. Certifikát 
Podáváme vodu z kohoutku získalo dalších 
23 podniků. 

Pochlubit certifikátem Kohoutkového 
inspektora SmVaK, který je oceňuje za vstříc-
nost v podávání kohoutkové vody z veřejné 
vodovodní sítě, se tak již můžou téměř dvě 
stovky restaurací, kaváren, hotelů a dalších 

typů občerstvovacích zařízení.  Kromě zmiňo-
vané nálepky Podáváme vodu z kohoutku 
vstřícní provozovatelé dostávají jako ocenění 
sadu džbánů a sklenic, do kterých mohou 
kvalitní pitnou vodu servírovat. 

Vstřícné Podbeskydí
Inspektoři po výjezdech v červenci na 

Opavsko, kde se většinou setkali se vstřícným 
přístupem provozovatelů, vyrazili v srpnu do 
Podbeskydí do okolí Frýdlantu nad Ostravicí 
a na Novojičínsko, především do Kopřivnice 
a Štramberku. Ve 37 občerstvovacích zaříze-
ních se dotazovali obsluhy, zda nabízí zákaz-
níkům kohoutkovou vodu z veřejné vodo-
vodní sítě, případně, za jakých podmínek tak 
činí. Pozitivem je, že podávání kohoutkové 
vody – většinou za poplatek zohledňující 
pracnost a náročnost dané služby stejně jako 
doplňky v  podobě citrónu nebo máty 
v karafě vody – se stalo v našem regionu 
téměř samozřejmostí. Z 37 navštívených pod-
niků jich tuto službu nabízelo dvacet tři. 
Některé podniky po debatě s inspektory 
došly k tomu, že tuto možnost zohlední ve 
svém nápojovém lístku a kohoutkovou vodu 
do něj nově zařadí.

200 vstřícných podniků
Společnost SmVaK Ostrava odstartovala 

projekt v létě 2015 a každý rok během léta 
inspektoři vyráží do terénu, aby zjistili, jak se 
situace v průběhu času mění. Princip projektu 
spočívá v osobních návštěvách a rozhovo-

rech s majiteli jednotlivých podniků. Vodá-
renská společnost chápe, že kohoutková 
voda nemusí být v podnicích poskytována 
bezplatně, protože s přípravou a servisem na 
stůl zákazníka je spojena řada úkonů a práce. 
Navíc voda jako nejcennější surovina má 
svou hodnotu. Proto není podmínkou pro 
ocenění to, aby dostávali návštěvníci kohout-
kovou vodu zdarma.

Pro porovnání: za litr vody z kohoutku 
v regionu, kde působí SmVaK Ostrava, zaplatí 
zákazníci o něco více než osm haléřů, třetin-
ková lahev neperlivé vody se prodává v pod-
nicích za 20 - 30 korun.
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Severomoravské vodovody a�kanalizace Ostrava a.s.

Stavomontážní práce ve�vysoké kvalitě 
a�za�zajímavou cenu od�SmVaK Ostrava!

  Nabízíme stavební a�montážní práce spolu s�komplexní dodávkou 
materiálu
  Disponujeme potřebným technickým vybavením a�vysoce kvali kovanými 
pracovníky s�potřebnými osvědčeními a�zkouškami
  Řídíme se přísnými standardy z�hlediska spolehlivosti a�kvality
  Používáme materiály splňující přísné technické i�hygienické standardy
  Zaručujeme bezproblémové předání díla pro udělení kolaudačního 
souhlasu
  Přerušení dodávky pitné vody koordinujeme s provozovatelem
  Společnost disponuje vlastní akreditovanou laboratoří pro analýzu vody

Co umíme a�nabízíme 
 Zpracování projektové dokumentace pro všechny stupně stavebního řízení
  Montážní práce v�oblasti vodovodů a kanalizací
  Výkopové práce 
  Stavební práce v�oblasti vodovodů
  Výměny vodoměrů

 Provádíme 
  Výstavbu nových vodovodních řadů, zajištění potřebných podkladů pro 
kolaudaci, zajištění provozování vystavěných řadů
  Výstavbu suchovodů – operativní řešení v�případě potřeby zásobování 
vodou – včetně podkladů potřebných pro zprovoznění  
  Výstavbu přeložek vodovodů včetně zajištění podkladů a�předání díla 
  Protlaky pod komunikacemi 
  Výměny vodovodních přípojek – včetně výkopových prací a�administrativy
  Rekonstrukce vnitřních vodovodů uložených v�zemi
  Opravy stávajících technologií v�manipulačních prostorách šachet 
a�vodojemů
  Opravy havárií vodovodních řadů včetně provádění výkopových prací, 
zajištění vyjádření existence sítí ostatních správců

Zajistíme
  Výměny vodoměrů – přezkoušení včetně demontáže a�osazení nového, 
komunikace s�odběrateli, vyhotovení plánu výměn pro obce
(včetně operativního zapůjčení vodoměrů po�dobu oprav)
  Pronájem vodoměrů 
  Výstavbu požárních odběrů  – hydrantů včetně vodoměrné šachty

Cenovou nabídku připravíme přímo na�míru 
na�základě Vašich požadavků!

Kontakty:
Severomoravské vodovody a�kanalizace Ostrava a.s.
28. října 1235/169, 709 00 Ostrava – Mariánské Hory�
Zákaznická linka: 800 292 400 
E-mail: stavby@smvak.cz


